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K K K S G i n i B t m z m ó w 
o s k i e m. 
j.w URM w Warszawie odbyły się rozmowy między komisją 

Bossek /KWK "Katowice"/ informuje, że w jego kopalni z każdej soboty 
prMpraeownnej na jipei Kto było po"^ tys, ton,a * taj ''sztu" 
cznej'- 2 tys. ton. Pyta, dlaczego uchwała nic nie mówi o 

która) przewodniczył"min."st.Ciosek, a* grupą .lepszym zaopatrzeniu rynku. Stwierdza, że górniay w ciągu 
igocjacy.lną pod przewodnictwem Z.Bogacza /sekretarz KKKSG/piąclu d n i roboczych wydobędą znacznie więcej węgla niż te-

•dstawicieli Krajowej Komisji Sekcji Górnictwa,raz p o d warunkiem, że będą części zamienne, 
Preiydium KKP /st.Wądołowski. T.Jedynak/oraz Zarządu Regiont Rozczyn stwierdza, że minister mówi tak, jak przed Sier-

pniem. Tylko węgiel, węgiel, węgiel. A tymczasem górnicy nie 
.mają domów, nie mają co do garnków włoiyó. 1 próbuje sie ioh 
.skłócić z reszta kraju. Mówi, że górnicy za pieniądze nie da 
dzą się kupió. 
T.jedynak stwj'eroU& , że resort musi być przygotowany na 

to, że trzeba będzie podnieść płace. Górnicy potrafią li
czyć i nie dadzą się złapać na te soboty. Jeżeli za soboty 
po 300 proc. się płaci, to w każdej chwili mogą zaiądać 
za pozostałe dni po 150 proc. Mówi, że były minister Gianow 
ski powiedział w maju, że jest to jedyny przypadek w histo
rii związków zawodowych, żeby odrzucały one pieniądze. 

1 .Bogacz stwierdza, że KKK SG zaproponowała na prośbę za
łóg to spotkJJi«.1naktdit"przyjeohaliśmy, żeby zawiesić tę uchwa-

ue /górnik/ pyta,czy - zdaniem strony rządowej - bę 

S 
w składzie delegacji rządowej byiim.in.' wiceminister 

górnictwa i energetyki Malara, wiceminister pracy, płac i 
spraw socjalnych Bury oraz dyrektorzy departamentów obu ml-

istw Zimoch, Bąk, Słoclński. Po stronie rządowej zasia 
dali także sekretarz %l PZPR KWK "Silesia" Jakubiec oraz 
członek komisji Górniatwa KC PZPRMiamf. 

Na wstępie min,. MaJ,Ąra, przedstawił średnie wydobycie do
bowe w roku bieżącym: styczeń - 595, luty - 613, marzec -
614, kwiecień.- 617, maj - 613, czerwiec - 607, lipiec - 604 
sierpień1 - 582, wrzesień - 590 tys. ton, 

Z tego w soboty wydobyto w kolejnych miesiącach! 150, 
270, 283, 235, 127, 113, 101, 113 i we wrześniu ~ 236 tys. 
ton. Powiedział, że ministerstwo zakładało, iż wydobycie do-łę5 
bowe w 3oboty będzie zbliżone do ubiegłorocznego. Tymczasem 
wbrow deklaracjom ze strony' "Solidarności" po zlikwidowaniu dz' LI KWI' <łk« zenie wydobycia przy tej uchwale? 
Cundusm mobilizacyjnego wydobycie w czerwcowe soboty spadło; naglosęk odpowiada: "Czy jak dać koniowi siana z jednej 

Na zakończenie swej wypowiedzi min. Malara podkreśla, ,że strony, z drugiej nogi spętać, to będzie biegł?" 
sztab antykryzysowy zmniejszył plany tigo*ttui*3e 
ciot ze 168 do 164 min ton. 
(płaszczyk mówi, że należy szukać wyjścia z sytuacji, a 

nie żądać1 deklaracji o zwiększeniu wydobycia węgla. Pyta, 
czy min. Ciosek ma pełnomocnictwa do zawieanehla 

uchwały 199/81. 
Min. Ciosek odpowiada, że tak, ale za węgiel. Pyta z 

kolei, jak górnicy przyjmą ewentualne zawieszenie wypłat 
należnych im pieniędzy 

wydoby- ^Wądołowski /KKP/ mówi, że w górnictwie są nieuporządko
wane sprawy płacowe. Np górnicy na ścianie "mają więcej, 
cl z obsługi mniej". Trzeba to uporządkować. Zająć się też 
trzeba sprawą poprawy zaopatrzenia rynku. To są w tej chwi
li naiważM »jaze sprawy. 

min. Malara nie zgadza się ze stwierdzeniem, że resort 
nic nie zróBTI dla polepszania bytu załóg. Zwiększono front 
eksploatacyjny, awaryjność spadła o 8%. Są kłopoty z zaopat
rzeniem materiałowym, z częściami zamiennymi z importu. Re-

ża kiedy w maju zlikwidowano fumdAA** sort otrzymał dodatkowo 85 min. zł. dew., a więc łącznie w Z.Bogacz przypomina 
mobilizacyjny, mówiono, ze pieniądze te pójdą ria regu
lacje płac w górnictwie. Tymczasem wydaje się uchwa
ło bez konsultacji z załoąami. Górnicy DOwlnnl doataó pie
niądze, ale nie w ten sposób. Spadek wydobycia w ITI kwarta 

tym roku prawie 500 min. Dzięki działaniom rządu i zobowią
zaniom wojewodów, w ciągu ośmiu miesięcy zwiększono o ponad 
12 tys. osób liczebność załóą w kopalniach. 

W sprawie konsultacji mówi, że 31,08 przedstawił wszyat-
le był do przewidzenia - ministerstwo doskonale wie, że zau kle założenia, które miała zawierać uchwała. Na zakończenie sze tak się dzieje w okresie letnl.ii, 
Na IV kwiiiut resort planował wydobycie dobowe ok. 650tys. ton 
To się nie udało, ale nie mogło się udać. Wiosną w czasie 
negocjacji /patrz > ASB,>2O3/SW,SOO8;W5,i0B)była mowa o tym, co 
może spowodować, że wydobycie zamiast wzrosnąć - spadnie. 
I resort nie zrobił nic, aby temu przeciwdziałać. Nie ma 
zabezpieczenia technicznego. Roboty przygotowawcze,mające 

pyta,na jakiej podstawi* grupa negocjacyjna twierdzi, że 
wieszenie funduszu jest zgodne z wolą załóg. 

Min,Bury powołując się na prof. Lipińskiego,kt. twierdzi 
że człowiek nie rodzi się stworzony do pracy, mówi, że trze 
ba itworzyć motywacje ekonomiczne. Zgadza się, że nie może 
być tak, żeby płaca podstawowa była niewielką częścią ołwij-

dać w przyszłości nowe wyrobiska są daleko w tyle za potrze 3 a ^ / K o m i a j a Górnictwa KC/ mówi: "nie róbmy konfronta 
bami i planami. I to będzie kładło polskie górnictwo. Rów
nież praca w soboty nie jest odpowiednio zabezpieczona «.nl cji wśród "górników, puśćmy na luźno tę uchwałę do kopalń" Pyta też, co Wałrtaa myśli o tym, że qrupa neqocjacv1na chce, 

"narzucić górnikom cofnięcie uchwały 199". Zgadza się, że technicznie, ani organizacyjnie. HQICUI.II. yuiiij-ftuiu wj.1tj.e3uj.ts uuuwaiy 173 . <t,jau»a e»xt?, *.« 
XJedynak mówi, żo wprowadzenie uchwały 199 spowodowało, ż<trzeba zagwantować pięciodniowy tydzień pracy w kopalniach nie ma węgla ani z sobót KKP-owskich,ani z żadnych Innych. 1 ie zarobki powinny być jasne i czytelne. 

Proponuje, żeby na razie zawiesić uchwałę 199.; Jakubiec /sekretarz KZ PZPR w KWK "Silesia"/ 
-i«wCloaek odpowiada, ze od każdego kilograma węgla zależy p y t a j a k i e 8 ą _ zdaniem "Solidarności" - raame możii los ojczyzny. Mówi, że rząd zaufał "Solidarności" i zlikwi- w o ś c i wva0bvcia w dni czarne. Mówi, że też był za zniesie-dował fundusz mobilizacyjny, a tymczasem węgla jak nie ma n l e m ryczałtowych dopłat za pracę"w"śoboty. tak nie ma. Pyta, jak w tej sytuacji rząd moAe jeszcze wier •= 
rzyć. Zwłaszcza że sytuacja jest taka, że wielkość wydoby 
cla. nie może być elementem przetargu. Węgiel musi być. 
T.jedynak mówi, że jedną z przyczyn spadku wydobycia jest 

utrzymujące się na Śląsku napięcie jtwlcijzoine z orakicm pokrj 
cla na kartki. Stwierdza, że bezpośrednio po zawieszeniu 
funduszu mobilizacyjnego wydobycie zwiększyło się. Jego zda 

- Opowiada, 
ze zona budzi go o pierwszej w nocy i mówi: "towarzy 
szu eekretarzu, idę stać po mięso w kolejkę! Jego zda-t 
niem uchwała wywołała tyle zamieszania, bo została 
zanegowana przez Komisje Zakładowe "Solidarności". Na 
zakończenie mówi, że też jest członkiem "solidarności". 15in.._Ciosęk "A tośmy sobie konia trojańskiego między 
siebie wpuścili" niem byłby węgiel z ośmiu sobót, o które apelowała KK", al« Sj. Wądołowski odpowiada Hampfowi, że Wałęsa zna sprawę. wprowadzenie uchwały zablokowało to. Teraz załogi powiedzia- : 

ły, że nie będą pracować. 
Jurkiewicz /KKK SG/ mówi; że wprowadzenie uchwały 199 

w erekcie zmniejszy wydobycie. Nawet jeśli teraz się ono 
podniesie, to nieJłu.30 potvoi*ivCe spadnie. Górnicy mają prawo 
do wolnego dnia . kazaą przepracowaną sobotę i odbio 
rą je. A do tego będą stall w poniedziałki ze względu na re 
monty. 
H.Sllwa /t>«««. K2 w KWK "Dębieńsko"/stwierdza, że po uchwa

le T5T gwałtownie spadło wydobycie. Ludzie dzwonili do nie 

?•_5°gącz mówi, żegrc* załóg to chłoporobotnicy i wiado
mo było, że latem większość z nich będzie pracować w 
gospodarstwie. Stwierdza, że żaden działacz związkowy 
nie apelował o przerwanie pracy w soboty, przeciwnie -
zachęcali ludzi do pracy. Ze strony "Solidarności" nie 
ma złej woli: jak kopalnie stawały, to działacze'związ
ku robili wszystko, żeby wznowiły pracę. Przypomina, 
że jutro ma się odbyć spotkanie Zarządu Regionu z przed
stawicielami wszystkich kopalń i jeśli przyjdzie się na 
nie z pustymi rękami, to nie ma żadnych gwarancji, że 
twarz pieniądze. 
§fci_S<JSY stwierdza, że grupa negocjacyjna nie upominała 
8l§-Ji.£e*?wmO£nJLctwą, Reprezentuje ona górników, którzy 
przekazali jej swoje stanowisko w sprawie uchwały 199. 
Si-Sliwa mówi, że pracował 12 lat na dole jako dozór i 
twierdzi, że można zwiększyć wydobycie tylko poprzez 

go z dołu pytać, cz.y to będzie płatne 300% czy według dotycl- węgiei będzie. A to dlatego, że górnikom rzucono w czasowych kryteriów. Mówili, że nie będą pracować, jeżeli 
soboty będą płatne 300%. Zdaniem Śliwy uchwała 199 to ude
rzenie we wszystkich: i w "Solidarność", 1 w rząd. Bo węgla 
nie będzie. Górnicy obawiają się, że skoro powrócono do fun
duszu mobilizacyjnego bez konsultacji, to następnym krokiem 
może być wprowadzenie obowiązkowego sześciodniowego tygod-
nia pracy. Mówi, że "Solkarność" "^uje się problemem wydC w n i e n l e izacjj_ J e j e l i b d a u 2 5 bycia węgla wyłącznie z powodu poczucia obywatelskiej odpo og<ib j d z l e f e d r o w a < J% sobot<5# t o priJBajsnl.j* 
wan^l^rygidów^rSydob?!?; II prawią" S K ł S S o ^ K l S «*S2_252^ * brygady będą musiały pracować w niedzielę, 
potem zaczęło się systematycznie podnosić. Nie pracowano w _Rozczyn mówi, że - wbrew powszechnemu przekonaniu - gór* 
soboty, ale robiono remonty i TOboty przygotowawcze .fVltt w SWOty nicy nie zarabiają wcale najlepiej. Stwierdza, że uchwała 
otniui u pttktytó lŁld« pract; w niedziele, bo remonty trzeba kiedyś ro-199 uczy górnika pracować tylko w soboty. Jej wprowadze-
bić. Jego zdaniem za mało się płaci za prace remontowo-kon- nie - bez konsultacji ze związkami zawodowymi - to jedne 
serwacVJne. Mówi, że przewiduje spadek wydobycia we wBzyst-
kich kopalniach. 

Grzeją AWK "Katowice"/ mówi, że jeśli górnicy 
będą brali dzień wolny za pracę w sobót ,to średnio 
każdego dnia będzie mniej o jedną piątą załogi. 

stronne zerwanie porozumień. Według niego górna granica 
wydobycia wynosi 620 tys. ton dziennie i nie da się tego 
przeskoczyć. 

http://letnl.ii
http://hqicui.ii
http://wj.1tj.e3uj.ts
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P . i e r w s z e p o s i e d z e n i e K o m i s j i samorządy, Onyszkiewicz -nauka, kultura, Patyna - intwervei K r a j o w e j odbyło się następnego dnia po zakończeniu cje, Waszkiewicz - informacja, Wendt-zdrowie. Później, w Zjazdu 8.10. Obrady rozpoczęły się o godz. 10.00. Obecni by- trakcie prezentacji, uzupełnia te propozycja: Wądołowski -li 4 przedstawiciele Komisji Rewizyjnej, przybyli członkowie sprawy związkowe, Tokarczuk - sekretarz Prezydium, Błaszczył Prezydium KR. J.Szczęśkiewioz iA.Zarach weszli na salę dopie- bhp, ochrona środowiska, inspekcja pracy, Konarski - łącz-ro po interwen-ji u L.Wałęsy /J.Szczęśkiewicz zażądała od ność między regionami, Lis - dział zagraniczny, Palka - wy*} niego pisemnej odmowy wpuszczenia na KK/. _ wlenie, ceny,polityka finansowa. Wałęsa mówi, że nie chodzi 
Na wstępie przegłosowano dopuszczenie przedstawicieli pre mu o dyktaturę, chce jedynie jak najlepiej wykonać robotę, sy związkowej: "Tygodnika Solidarność", BIPS-u i AS-a /po 2 M.Kaliszewski /Sląsko-Dąbrowaki/ uważa, że Wałęsa będzie osoby/. , rozliczany, więc ma prawo dobierać' sobie partnerów. Jednak 
L.Wałęsa proponuje, by zgłaszali się kandydaci do pracy w muszą oni być akceptowani przez co najmniej 50* KK. Proponu-Rrezydium w Gdańsku. ja by przeprowadzić głosowanie tajne na listę zaproponowaną Zgłaszają się: G.Palka, J.Onyszkiewicz, S.Wądołowski,J. przez Wałęsę. Jeśli ktćryś z kandydatów nie otrzyma 50% gło-Waszkiewicz, J.Merkel, A.Konarski, W.Adamczak, Z.Karwowski, sów - Wałęsa zaproponuje na jego miejsce następną osobę. G.Wendt-Przybylska, B.Lis, Cz.Kijanka, E.Naszkowski, P.Kos- S.Kocjan /Pom.Zachodnie/ mówi, że należy głosować jawnie mowski, J.Patyna, A.Rozpłochowskl, Błaszczyk, Okoński, M.Ku- A.Konslk proponuje rozszerzyć listę. kuła, L.Dymarski, A.Konslk. L.Wałęsa" zgadza się na propozycję Wallszewskiego. 
L.Wałęsa zastrzega, że z niektórymi osobami z tej listy Głos z sali proponuje,by przed głosowaniem kanydaci się nla będzie pracował. Zgłasza dodatkowo A.Tokarczuka i M.Kru- przedstawili. W trakcie prezentacji Wałęsa informuje, jakie pińskiego. Proponuje ustalić liczbę członków Prezydium. zadania chciałby im powierzyć w Prezydium /patrz wyżej/. 
Głos z gali.i 14 osób na stałe w Gdańsku i 7-miu "rucho- S.Wądołowski /Pomorze Zach./ krótko informuje o swoim ży mych" członków. ciu i działalności. Określa siebie jako związkowca, nie za-
J.Onyszkiewicz twierdzi, że to zbyt dużo, konieczne będzUangażowanego w żadne/ frajcejl. Oprócz spraw związkowych wyodrębnienie ścisłego Prezydium. Proponuje 9-oiu członków interesuje go energetyka, stałych i 5-clu "ruchomych". M.Krupiński /Olsztyn/ stwierdza, że najważniejszym obec-
J.Rulewski stwierdza, że nie można zbytnio obniżać liczby nie zadaniem jest przekazanie ludziom tego, co zrobiono na członków, gdyż zwykle co najmniej 2 osoby są nieobecne na po" zjeździe. Ludzie muszą zrozumieć, że jeśli Związek osiągnie siedzeniach ze względu na wyjazdy, negocjacje itd. Prezydium 15% z tego, co uchwalono, będzie to sukces. Mówi, że nie powinno liczyć najwyższej 17, ale nie mniej niż 13 osób. zgłaszał się sam, ale przyjmie propozycję Wałęsy. Nie chce 
L.Wałęsa mówi, że jest za 12-ma osobami w stałym ?rezydiu»wchodzlć w skład Prezydium bez akceptacji KK. Prosi o zaakceptowanie: Wądołowskiego, Krupińskiego, Tokar- ' L.Wałęsa zaprasza do prezentacji Tokarczuka, ozuka, Waszkiewicza, Patyny, Merkela, Onyszkiewicza, Palki, A.Tokarczuk /Bydgoszcz/ wraz z Rulewskim prowadził per-mi Błaszczyka, Wendt, Konarskiego i Usa. Natomiast wybór ruchcr traktacje we. bydgoskiej. Był sekretarzem w MKS i MKZ.Wyda-V mej części Prezydium pozostawia w całości Komisji Krajowej, wał pismo "Wolne Związki". 
GIOB z sali pyta czy to już koniec, czy frezydium nie bę- J.Waszkiewicz /Dolny Śląsk/ mówi, że jest odpowiedzialny dzie wybierane. za dział informacji w ZR i w Prezydium chce się zająć tym et 
S.Jaworski /Mazowsze/ mówi, że Prezydium miało być wybien mym. Dodaje, że nie znał wcześniej Wałęsy. ne przez Komisję Krajową, a on ma wrażenie, że zapada tu de- J.Patyna /Śląsko»Dąbrowskl/ - pracuje w kopalni "Siersza"' cyzja jednoosobowa. Wielokrotnie z ramienia KKG pertraktował: z Ministrem Górnic-
L.Wałęsa: "A co by było, gdybyście dali mi Dymarskiego, z twa. którym bym w ogóle nie pracował... Kto chciał pracować, zgło- J.Merkel /GdańBk/ stwierdza, że Wałęsę zna od momentu sił się - większej demokracji pan nigdzie nie osiągnie". Pro- strajku. Organizował działalność Sieci i pragnie ten kieru-ponuje nie dyskutować tego, "bo szkoda czasu". nek pracy konynuować. Mówi, że Związek musi być przygotowań' 
T.Jedynak /Śląsko-Dąbrowski/stawia wniosek by nie ograni- do rozmów z władzą na temat pakietu ustaw i aktów wykonaw-czać listy do ochotników,by można było zgłaszać także innych czych. członków KK. A.Dudek /Reg. świętokrzyski/ pyta o ocenę porozumienia 
L.Wałęsa: mówi, że w taki sposób można zrobić nie jedną,a ws. samorządów. 3 J.isty. Zapowiada, że nie wycofa się ze swojej decyzji. J.Merkel odpowiada, że Związek od początku nie dość powa; 
A.Dudek /Świętokrzyski/ przypomina, że każda kandydatura nie zajął się tą sprawą "co musiało się tak skończyć", musi być zaakceptowana przez KK. P.Kosmowski /Podbeskidzie/ prosi Onyszkiewicza o wyjaśnić 
A.Gwlazda - Wałęsa mówił wyraźnie, je będzie podejmował dcnie sprawy Przetakiewicza, który jak mu wiadomo,założył w cyzje jednoosobowo i Walny Zjazd to zaakceptował. Niech więc USA punkt informacyjny "Solidarności" i zarabia tam 30 tys I Prezydium będzie takie, jakiego sobie życzy Wałęsa. dolarów. Przedstawia plik teleksów zawierających m.in. roc-
J.Rulewski: "Proponuję, żeby złapać jakiegoś członka par- mowy Onyszkiewicza z Przetakiewlozem. tii z ulicy i zapytać, jak wybierają w Biurze Politycznym". L.Wałęsa źle, że nie było to uzgodnione, ale coś takiego 
S.Jaworski /Mazowsze/mówi, że nie wyobraża sobie, by Wałę- jest Związkowi potrzebne. SA narzucał swoje zdanie całej Komisji Krajowej. J.Onyszkiewicz wyjaśnia, że w związku z wyjazdem Wałęsy L.Wałęsa pyta, co będzie jeśli do Prezydium wybierze eię do USA tyła"koncepcja uruchomienia tam punktu informacyjne-kogoś, z kim nie będzie mógł pracować. go "Solidarności"". Wycofano się z niej i nie pociągnęło to 
8.Jaworski stwierdza, że Prezydium ma działać dla Związku za sobą żadnych zobowiązań finansowych. Obecnie Przetakie-a nie dla Wałęsy /oklaski/ , wliz prowadzi towarzystwo pomocy "Solidarności" - całkowi-L.Wałęsa "W takim razie nie jestem w stanie wykonać zada- cle niezależne od Związku. 

"„, Ula., jakie jest mi postawione". . . . . _ _, „. G. Palka /Łódź/stwierdza, że ekonomia jest jego zaintereac H«" Qś* M S P °bi«n»trony ryzykują. Wałęsa, bo dobiera so- w a n i e m pb"z a zawodowym. Związek jest tak silny, że mógłby zni-^ bie ludzi, których KK będzir bezwzględnie rozliczała 1 Korni- szozyo gospodarkę nieprzemyślanymi posunięciami - musi więc sja Krajowa, bo po pół roku może się okazać, że jest za póź- wiedzieć czego chce.. Żądając rekompensat musi wiedzieć, że no na narzekanie. . . . * * tu obowiązują prawa ekonomiczne. G.Wendt /Płock/ stwierdza, że chce i może pracować, ale Nle OT lluzjl co eto tego# 4e uda slę o d d z i Biić gospodarnie chce wchodzić do Prezydium nlezaakceptowana. k<J od polityki - mówi - dlatego na najbliższym posiedzeniu P.Kosmowski /Podbeskidzie/ zwraca uwagę, ze szef został Komisja Krajowa musi określić minimum żądań politycznych, wybrany demokratycznie lilie można krępować mu rąk. A.Gwlazda zwraca uwagę, że przepytuje się kandydatów za-
A.Słowik /Łódź/ przypomina Statut - Prezydium ma być wy- miast zająć się polityką Związku,Prezydium jest już wybiera-bierane przez Komisję Krajową, a nie przez przewodniczącego. n0f a j e s z c z e nla została wypracowana koncepcja działania, odstępstwo od tego byłoby "zdradą".Związku. "Nie jest to Należałoby najpierw określić kierunek pracy i do tego dobio-::wiązek Wałęsy, ale ludzi pracy". Wśród proponowanych przez rac- iuazi. łałęsę mogą być ludzie, którzy nie odpowiadają Komisj'.. R.Błaszczyk /Si.-Dąbrowski/ po krótkim przypomnieniu swo-L.Wałęsa mówi, że dobierał ludzi, którzy nig^ia nie są jej pracy zawodowej i związkowej /jest wiceprzewodniczącym •amaczani". Jedynym "zamaczanym" jest Onyszkiewicz. regionu/ stwierdza, że nie znał wcześniej Wałęsy. H.Wujec /Mazowsze/ proponuje kompromis: w tajnym głosowa- G.Wendt-Przybylaka /Płock/ mówi, że chciałaby się zająć i przede wszystkim brać pod uwagę kandydatury zgłoszone _ obok spraw zdrowia i wypoczynku - także problemami rodzi -:ez Wałęsę. ' _' . . ny oraz kobiet. Nie należy do żadnej frakcji i wcześniej ni< 
A.Sobieraj /Z.Radomska/ mówi, że Wałęsa ma racją wybiera- z n aj wai^gy, 

•tc ludzi nie związanych z ugrupowaniami. A.Konarski /Dolny Śląsk/ stwierdza m.in, że ukończył tecl J.Rulewski proponuje, by po przerwie Komisja Rewizyjna nikum Kolejowe, pracował w Pafawagu. Od Sierpnia w Komite-,zedstawiła swoje stanowisko. Pyta, w jakim charakterze cla strajkowym i KZ Pafawagu oraz w ZR. Chce zorganizować ok >st na obradach A.Celiński. - ' _ •: powiednik Sieci na Dolnym Śląsku. L.Wałęsa wyjaśnia, że w obradach uczestniczą 3 osoby z Sc B.LIS /Gdańsk/ mówi, że w dalszym ciągu chce się zajmo-
etariatu KKP. .,,.,.,_ ,.«.,,. wać sprawami zagranicznymi. Prócz tego polityką wewnętrzną 
J.Rulewski mówi, że mełpodstawy sądzić, iż obecność Celin- i gospodarką w taklm z a k r 9 S i e , w jaklm „„ to związek ze sprj lego nie służy wyłącznie sekretarzowaniu. Jego zdaniem Ce- waml zagranicznymi. Chce również uczestniczyć w negocja->oki obserwuje reakcje sali. cjach. Wobec zarzutu z sali, że ooprzednJo prowadził zbyt 
Po przerwie Wałejaa stwierdza, że dobierał kandydatów do wiele Bpraw naraz atwlerdza, ze w dawnym Prezydium wszyscy 

.ezydlum z myślą o konkretnych zadaniach: Merkel, Palka - z a j m o w aii siĘ „szystkim i prawdopodobnie tak będzie nadal. 



-' 
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' Z. Bogacz mówi, że np* załoga kopalni "Borynla"/partia, 
branżowcy,"Solidarność"/ stwierdziła, że za soboty po
winno się płacić na dotychczasowych zasadach, trzeba na
tomiast podnieść wynagrodzenie za "dni czarne". Pyta, czy 
strona rządowa jest w stanie wycofać uchwałę. 
Jurkiewicz ,KKK SG/ mówi, że kopalnie jastrzębskie jako 
pierwsze podjęły apel KKP. Natomiast po uchwale 199 wy
dobycia nie było. Górnicy chcą. normalnej podwyżki płac, 
która^im się należy. 
L Witelus /KKK SG/ zwraca uwagę, że min. Malara mówiąc o 
spadku awaryjności zapomniał dodać, iż stało się t«Xdl«-
tego ponieważ jest czas na remonty, ponieważ w soboty i 
niedziele nie "zajeżdża się maszyn. 
noc. Chrzanowski /eKspert "Solidarności/ mówi, że Związ-
kowi~iależ"y~na"tym, aby rozpocząć systematczyne negocja' 
cje na temat spraw płacowych. Tymczasem górnicy i "So
lidarność" zostali postawieni przed faktem dokonanym. 
Mimo że uchwała 199 nie była konsultowana z władzami 
Jwiązku, "Solidarność" nie twierdzi , że jest ona nie
ważna i trzeba ją wycofać, tylko proponuje, aby zawiesić 
jej wykonanie do czasu podjęcia rozmów i wypracowania 
generalnych rozwiązań. Negocjacje mogą być podjęte za* 
r;iz po zjeździe. Mówi, że jeżeli^strona rządowa zawiesi 
jej wykonanie, to po pierwsze może być realizowany apel 
KKP, a po drugie •» poprawi się klimat wokół całej tej 
sprawy. 
Min. Cisek mówi, że ma pełnomocnictwa do zawieszenia 
uchwały"pod warunkiem, że otrzyma gwarancje, iż będzie 
węgiel z wolnych sobót. Przypomina, że rząd jest odpo
wiedzialny za to, jak społeczeństw* przeżyje najbliższe 
miesiące. Zobowiązuje się ze swej strony, że będzie si1̂  
starał, by płace w górnictwie były wyższe.Rozumie, że 
Związek ma pretensje o niekonsultowaną uchwałę, ale uwa 
ża, że najważniejszy jest węgiel , a nie "sprawy honoro-
§t. Bury oświadcza, że tu chodzi o wzajemne zaufanie. 
Mówi7"ze "B-olldarność" przyszła z konkretnymi propozy
cjami i zastrzeżeniami do uchwały, tymczasem strona 
rządowa nie cali się do nowelizacji tej uchwały. 
MiDi.Ciosek stwierdza: "górnictwo jest warunkiem naszego 
przeżycia". 
St. Bury stwierdza, że Związkowi nie zależy na rozwią. 
zańiu~prestiżowym, ale na rozsądnym dogadaniu się. Waż
ne decyzje muszą być decyzjami społecznymi. Należy 
wstrzymać realizację uchwały i wrócić do rozmów mery
torycznych gdy apel KKP będzie znów realizowany. Prze
pustką do tej dyskusji powinna być postawa górników w 
wolne soboty, wykonana przez nich produkcja. Jeśli rząd 
zajmie takie stanowisko będzie to dowód jego dobrej wo
li. Dalej mówi, że atmosfera w reg-onie jest bliska wy
buchu 1 spowodowała to m.in. uchwała 199. 
Bossek zaprasza na Śląsk Jakubca, Hamfa, min. Burego, 
by~śpótkali się z górnikami, którzy odpowiedzą czy i na 
jakich warunkach chcą pracować w soboty. 
H. Śliwa pyta min. Malarę, czy porównanie kwietnia z 
wrześniem jest możliwe skoro przeciętnie w ciągu wielu 
lat wydobycie w tych miesiącach układało się na zbli
żonym poziomie. 
Min. Malara odpowiada , że tak. 
ŚliweTkontynuuje : średnie wydobycie w soboty za dodat
kowi "pieniądze wynosiło w kwietniu 235 tys. ton, a ape
lowe soboty we wrześniu dały 236 tys. ton i to bez doda 
tkowego wynagrodzehla. Po dorzuceniu pieniędzy przewi
dzianych uchwałą 199 od razu w następną sobotę wydobycie 
spadło o 14 tys. ton. "Solidarność" wystąpiła z dobrym 
apelem"! gwarantowała w soboty 25o tys. ton. Trzeba było 

- mówi Śliwa - natychmiast negocjować nowy system płac i 
Kartę Górnika. MiDi_M5lSC9 odpowiada, że Karta Górnika ma być uchwalone 
do kónca września. 
Mini_C4SS§!s pyta> CZY deklaracja rządu, iż powróci do 
sprawy cuhwały 199 i że poZjeździe będą negocjacje w 
tej sprawie spowoduje, że "Solidarność" opowie się za 
programem zwiększania wydobycia węgla. 
BA-8J§92C?Y!? odpowiada, że jeśli dziś nie dojdzie do po
rozumienia, to po prostu będą straty w wydobyciu 1 już 
nikt nigdy tego nie nadrobi. 
?±_8298S2 podsumowując negocjacje stwierdza, że nic nie 
zostało załatwione i załogi dowiedzą się o tym jutro. 
Mówi, że należy się l*4zyć z automatycznym bojkotem 
pracy w soboty."Społeczeństwo musi się dpwiedzieć, że 
to nie nasza wina, iż w kraju nie ma węgla" •• kończy, 
gury stwierdza, że rząd miał okazję do odzyskania za
ufania. Mówi, że skutki tego, co się stało są. nie do 
przewidzenia. Czuje się -awiedziony stanowiskiem rządu. 
Mówi, Ż9 jedyna propozycja do przyjęcia to wstrzymanie 
wypłat z tytułu uchwały 199 i podjęcie merytorycznych 
rozmowna temat jej zmiany. 
Mini_Ci2§§k mówi, ie jedna i druga strona powodowana jest" interesem społecznym. Możliwe, że inaczej rozu
mianym. Czyta propozycje oświadczenia strony rządowej 
kończącego rozmowy /patrzi Dokumenty, a.lOi/ . Dalej 
mówi, że nie bez powodu rozpoczyna oświadczenie stwier
dzeniem, iż rząd rozważy sprawę uchwały 199. V ten ario-
problem jest otwarty. Cofnięcie uchwały jest niemożliwe, 
nawet gdyby zwoóać Radę Ministrów dziś w nocy. Mówi, że 
rząd jest gotów zmienić uchwałę, że nie traktuje jej ^ ^ 
jako środka do walki z "Solidarnością". Zastanawia się, ^ B 
czy społeczeństwo nie uświadamia sobie wagi problemu, ^ 
tego, jak wiele zależy od węgla. Mówi, że rząd może 
podjąć merytoryczne rozmowy jak najszybciej. Stwierdza, 
że nie jest specjalistą od górnictwa i miał za zadanie 
doprowadzić do negocjacji. Prosi, by "Solidarność" • 
"nie odchodziła od negocjacyjnego stołu" i uznała dzi
siejsze spotkanie - dla dobra ojczyzny - za początek 
rozmów. Proponuje, by w rozmowach wzięli udział przedsta
wiciele związków branżowych, którzy byli obrażeni, że 
nie zaproszono ich na negocjacje 1 złożyli w tej spra
wie oświadczenie. Wyraża nadzieję, że sprawa Arenta zos
tanie roziwązana i nie stanie się zarzewiem konfliktu. 
Zwraca się do PAP i ASa o ododanie prawdy o tym spotka
niu. Mówi, że byłoby ile, gdyby komunikaty prasowe zaog
niały sytuację. Na zakończenie stwierdza, że uznaje 
szlachetność intencji "Aolidarności" 
St._Byry_ mówi, że było do przewidzenia, iż uchwała wy
wołała negatywne skutki Zwraca uwagę, na sprzecz
ności w stanowisku strony rządowej. 
J5iD._Cio§"Or odpowiada, że strona rządowa uznała , iż 
uchwała ta zaowocuje węglem i dalej nie jest przekonana, 
że nie będzie żadnych efektów. Rząd gotów jest do dyskusji. 
Zwraca się do "Solidarności" , by użyła swoich wpływów dla 
wywołania pozytywnego stosunku do uchwały 199. Mówi, że to 
nie jest sprawa między rządem a "Solidarnością", lecz spra
wa ogólnonarodowej wagi. 

Na tym rozmowy zakończono. Grupa negocjacyjna "Soli
darności" przygotowała oświadczenie z rozmów /patrzs Dokunanty 
^ • 3ol/ ^^ 
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III. Analiza ustawy o samorządzie załogi przedsiębiorstwa 
państwowego. 

17' odniesieniu do tej ustawy mamy. stosunkowo niewiele 
uwag. Wynika to z faktu, że zakres faktycznej władzy samo
rządu praćowHlc-tegó "wyznacza w -eeyWJAcym scop.-iu ubcawa o 
przedsiębiorstwach. Samorząd w przedsiębiorstwie poddanym 
arbitralnej ingerencji zewnętrznej, nawet dysponując formal
nie szerokim zakresem uprawnień, będzie równie bezsilny,jak 
"samorząd współzarządzający". 

Główne mankamenty ustawy, tot 
a/ utrzymanie podziału władzy w przedsiębiorstwie przy jedm 
czesnym ustanowieniu stosunku hierarchii w stosunkach dyrek
tor - rada piocownicza; zgodnie z ustawą o przedsięblors-
stwach dyrektor zarządza przedsiębiorstwem /art. 33 «at.l/, 
natomiast zgodnie z ustawą o samorządzie "załoga uczestnicz? 
w zarządzaniu" /art. 1, ust. l/» 
b/ pozbawienie rady pracowniczej /art. 24/ szeregu uprawnler 
stanowiących, takich jak. prawo do zawierania porozumień i 
umów długoterminowych, prawo kształtowania systemu płac 1 
nagród w przedsiębiorstwie, ustalanie regulaminów zakłado
wych, polityka cenowa, polityka handlu zagranicznego> bez 
tych uprawnień organy samorządu nie będą w stanie wykonać 
szeregu innych decyzji o charakterze produkcyjnym i socjal
nym. 

oprać. J. Szczepański. 

c/ ustanowienie"przepisów umożliwiających wzajemne blokowa
nie przez samorząd i dyrektora podejmowanych przez "drugą 
stronę" decyzji; w sytuacji, gdy dyrektor jest powoływany 
przez organ założycielski, przepisy takie grożą paraliżem 
działalności i częstymi konfliktami, 
d/ zignorowanie postaulatu ruchu samorządowego na temat po
trzeby utworzenia Izb Społeczno-Gospodarczych, jako reprezer 
tacji ciał samorządowych! w organach przedstawicielskich. 
IV. Wnioski 

Sądzimy, ie we wszystkich wskazanych przez nas przypad
kach ruch samorządowy oraz Związki Zawodowe winny wystąpić 
z wnioskiem c nowelizację. Wnioski o nowelizację należy 
upi adnio poddać pod referendum, przy czym liczba pytań win
na zostać określona nie arbitralnie, lecz odpowiednio do ' 
liczby zgłoszonych pod adresem obu ustaw zastrzeżeń. 
Warszawa, 12 października 1981 r. 
Opracowanie przygotowali na zlecenie Zespołu Koordynacyjne
go RKPRP Regionu Mazowsze oraz Prezydium RWSP Regionu śląsk. 
Dąbrowskiego Jerzy Strzelecki i Henryk Szlajfer, 
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Wobec głosów, że proponowany podział nie obejmuje wszyst-dzą osoby nikomu niewa"3zą"c"eT"nTTaTieT'Trzeba mieć zaufanie kich dziedzin /nie Ustalono np kto ma być odpowiedzialny zedo wyboru Wałęsy. Jeśli któryś z 12 kandydatów nie weldzie dostęp do środków masowego przekazu, praworządność, organl- - moL,, z o s t a„ić yacat Kanayaatow nie wejdzie 
zacje pracy Komisji Krajowej/ Wąłę.sa wyjaśnia, że jest to pc " S ^ ^ & ^ i . . Komisja Skrutacyjna przystępuje dc dział wstępny, i ze także "ruchomi" członkowia Prezydium bę- obliczania wyników pi*yattspuJB « 
dą mieli swoje stałe dziatki. Onyszkiewicz dodaje, że wybór W a ł ę a a mówi, że*każdy członek KK ma prawo uczestniczyć w rzecznika prasowego tradycyjnie należy do Komisji jajowej. posISdtSniach Prezydium bez prawa głosu. Proponuje, by w 

Do Komisji skrutacyjnej zgłaszają się:Jedynak, Szumiejko z w l ą z k u z tym, że J.Onyszkiewicz będzie w Prezydium prowa-
.1 Kropiwnicki. _ • . „ , „ , , . , dzi<s sprawy kultury i nauki, funkcję rzecznika prasowego rrzt 

W wyniku wyborów na 10 7 oddanych głosów Waszkiewicz otrz H t t v m c z a s o w o M a r e k Brunne dotychczasowy rzecznik ZRGferisk muje 93, Patyna - 91, Błaszczyk - 88, Wendt - 87, Tokarczuk P Głos z sali wypowiada się za pozostawieniem funkcii rTec^ - 85, Merkel 84, Onyszkiewicz - 84, Palka - 80, Krupiński - nika ÓnyszkiewirizowlT pobawieniem tuntccjl rzec. 
79, Konarski - 78, Wądołowski - 77, Lis otrzymuje 51 /poni- K.Modzelewski uważa, że w normalnych warunkach funkcję 
żej 50%/. rzecznika może pełnić dyspozycyjny urzędnik, ale w obecnej sv-

A.Żarach /Komisja Rewizyjna/stwierdza, ze głosowanie to tuacji powinien to być członek Prezydium. Proponuie tymczasow. może być uznane jodynie za sondaż. Karty do głosowania nie pozostawić Onyszkiewicza. 
były oznaczone, nie zatwierdzono listy kandydatów, nie zos- W.Frasyniuk sądzi, że rzecznikiem powinien bvć urzędnik 
tała ustalona lista obecnych, Komisja Skrutacyjna nie pocho- Głos z s"aTT zgadza się z Prasyniukiem. Rzecznik musi 
dzi z wyboru. obiektywnie przedstawić stanowisko Związku. 

Z.Roljcz /Kalisz/ mówi, że przedstawiciele Komisji Rewi- W wyniku głosowania /60 głosów za, 26 przeciw/ KK untala 
zyjnaj nie mają "uprawnień do działania", gdyż jest ich tyl- iż rzecznikiem prasowym może być osoba nie będąca we władzacr 
ko czworo. Związku. 

J.Onyszkiewicz pyta, czy ktoś ma zastrzeżenia do wynikóv Wchodzi M.Brunne i przedstawia się Komisji Krajowej. Mówi 
wyborów. że nie ma żadnych kwalifikacji na rzecznika /nie jest dziennl-

T.Jedynak /Śląsko-Dąbrowski/ proponuje przegłosować, czy karzem/ i uważa to za zaletę. Jego zdaniem rzecznik prasowy 
wybory mają być powtórzone. . "nie jest od tego, aby mieć własne opinie". Nie jest członkier. 

A.Dudek zgadza się z Komisją Rewizyjną. Uważa, że należy żadnej partii ani grupy politycznej. "Chciałbym być traktowa-' 
przestrzegać Statutu. ny wyłącznie jako urzędnik, którego się mianuje, a lak zgrze-

M^Waliszewski stwierdza, ze przepisy powinny ułatwiać ży Szy - zdejmuje", cie, nie należy być formalistą. W Statucie nie jest okresie Odpowiadając na pytania z sali mówi, że zna 5 j«zyków 
ny sposób powoływania Prezydium. /hiszpański, francuski, rosyjski, angielski i włoski/ jest z 

W.Frasyniuk proponuje przegłosować votum zaufania ula Ko pochodzenia Francuzem /"Pradziadek był pod Moskwą i nie powró-
misji Skrutacyjnej. cił do Paryża"/, jeśli KK sobie tego zażyczy ustąpi z funkcji 

H.Wujec proponuje aby przegłosować, ze zgodnie z wynika- w ZR Gdańsk. 
,^ii wyborów stałe Prezydium będzie liczyć 11 osób. Większością głosów Komisja Krajowa zatwierdza M.Brunne 

r S.Jaworski domaga się ponownego przeprowadzenia wyborów, na stanowisko rzecznika prasowego. 
J.KropIwnTcki /ló&i/ zauważa, że Prezydium nie jest wła- Pada propozycja, by ustalić termin następnego posiedzenia 

dzą Związku, lecz organem wykonawczym, w związku z czym nie Komisji Krajowej 1 zobowiązać Prezydium do przygotowania regu-
jest wybierane, lecz powoływane. laminu jej pracy. 

Ł.Wałęsa proponuje przegłosować votum zaufania dla kbmi- Pozostaje także sprawa powołania grupy negocjacyjnej lub 
sji Skrutacyjnej. Prosi o pomoc w prowadzeniu zebrania. upoważnienia osoby, która taką grupę zorganizuje. 

Prowadzenie obejmuje A.Sobieraj. Wałęsa proponuje, bv aruoę tę skompletowali "lodzelewski J 
Jak informuje przedat. Komisji Rewizyjnej je3t ona goto- Gwiazda. Wobec odmowy Modzelewskiego G.Palka zostaje zobowie 

wa uznać, że Prezydium ma być powoływane, ma jednak wątpił- zany do zorganizowania grupy dia przeprowadzenia sondażowych 
wości, jak będzie to przyjęte przez związkowców, rozmów z rządem. 
Sugeruje, by powtórzyć głosowanie. H.Wujec mówi, że należy jeszcze ustalić przedmiot najblii 

W.Frasyniuk stwierdza, że wybory były tajne, a więc zgod szego posiedzenia KK, które powinno się odbyć za 2 tygodnie, 
ne ze Statutem. Nie dopełniono jedynie formalności. Proponu Najważniejsze problemy to; podwyżki cen, reforma gospodarcza 
je przegłosować yotum zaufania dla Komisji skrutacyjnej. przygotowanie do zimy. 

Przedst. Kom .Rewizyjnej mówi, że nie można udzielać yotu Krupiński /Olsztyn/ stwierdza, ze w najbliższym posieme-
wstecz—po wyborach. — n i u Prezydium powinni wziąć udział członkowie poprzedniego 

S.Jaworski domaga się ponowienia wyborów. W głosowaniu Prezydium. 
57 członków KK wypowiada się za przegłosowaniem yotum zau- A.Sobieraj /Radom/ zauważa, ze Wałęsa nawet nie podz.1ęko-
fania dla Komisji Skrutacyjnej ,33 jast przeciw, 16 wstrzyma wr.I członkom starego Prezydium za współpracę. 
° S.JaworskTzgłasza votum separatum. p° przerwie obiadowej obrady rozpoczęto od odczytania wy-
J.Śliwiński /Wielkopolska/ przypomina, że to pójdzie do ników głosowania. Na 107 członków KK głosowało 105. Ważnych 

zał3g".""Pro'ponujo powtórzyć głosowanie. głosów oddano 103. S.Wądołowski otrzymał 77 głosów, M.Kru-
M Waliszewski /Śl.-Dąbr./ nikt nie ma wątpliwości, ża piński - 81, A.Tokarczuk - 90, J.Waszkiewicz - 94, J.Patyna 

Głosowanie Było przeprowadzona uczciwie. Jednak ze względu - 91, J.Merkel - 79, J.Onyszkiewicz - 76, G.Palka - 75, R. 
na sytuację stawia wniosek o powtórzenie wyborów. Błaszczyk - 92, G.Wendt-Przybylska - 86, A.Konarski - 81, B. 

Z.Rozwalak /Wielkopolska/ mówi, że nikt nie powinien Lis - 42 /mniej niż wymagane 50%/, L.Waliszewski - 92, W.Fra 
wy j Tc z" t'eió~posiedzenia nie będąc przekonanym, że wszystko syn tuk - 88, Z.Bujak ~ 85, W.Sikora - 83, A.Słowlk - 59, Z. 
było w porządku. Proponuje przegłosować najpierw liczbę Rozwalak - 8 6 . 

n.członków Prezydium L.Wałęsa proponuje odłożenie wyboru wiceprzewodniczących 
'% Ponieważ z sali znów pada wniosek,by w związku z poprzedź obsadzenia 12-go miejsca w stałym Prezydium do następnego 

nim głosowaniem zatwierdzić Prezydium 11-osobowe, głosowaneposiedzenia KK, kcórego termin ustala na 22.10. 
są dwa warianty. Za składem U-osobo„ym opowiada się 40 N a k o n l e c członkowie KK przypominają o różnych problemach 
Glonków KK, za 12-osobowym- 57. wymagających pilnego rozwiązania, m.in. poruszona zostaje 

W następnym głosowaniu ustalono liczbą członków "rucho- ^ P r f * P 0 ^ ? 1 " ™B,lyn poligraficznych. 

6 ^wulec ' p r o p o n u j V t % ^zóltk^tanowili przewodnicz,^ z drugiej - £ ?nformację o tym/że Wałęsa Sydał P*ocko-
cy Ra^fezych regionów: śląsko ̂ j ^ 8 ^ . ^ ^ 1 6 - " 1 w ^ wy jagnią) ża była to pożyczka. Płock ma niedługo 
^ " S ^ ó p o ^ ^ r ^ • -*ranicyyi wtedfzwróci do puli ogólnopoł-
śród przewodniczących 10 największych regionów, a wiec takż." ^ k i l n f o r m u j e t a k z e 0 tyro, z e uruchomiono kompletną 
Pomorza Zachodniego, B y * ? " " * ' E 1 ^ a i. Radomia drukarnię w Gdańsku wyłącznie dla potrzeb Biura Krajowego -

Większością głosów zdecydowano, za do Prezydium wejdą J zdaniem niedopuszczalne, 
przewodniczący 6 największych regionów l d e n t v c z. Wałęsa proponuje, by Komisja Krajowa wybrała 3 osobowy 
n y . ^ p r S M ^ ^ ^ ^ ^ ™ « * • - ^ " g r a f i ą przeds* 

powoływanie Prezydium - nie musi więc być zachowana zasada cl"d iądową do portćw zachodnich. 
większej liczby kandydatów niż miejsc. „0<.r.zvmuiacvch W.Frasyniuk prosi Palkę o poruszenie w rozmowach z rządem 

Większością 61 głosów przeciwko 20 P"^ 9 " ^ ^ 1 nrze^P^SwygÓ^nlk^w Dolnego Śląska^ któny nie otrzymali upraw-zaakceptowana zostaje procedura proponowana wcześniej p r z e z - * p r z y d z i a łów przyznanych na Górnym Śląsku. Region •• Wal i szewskiego, a teraz przez Wujca. u n r n m l Kt-rą-jy,,. Do Komisji Skrutacyjnej wybrani zostają: T.Jedynak, A.Pu" g.MatuszewskaTGdaygk^ngwl o konieczności rżetelnieTsze-
dek, S.Jaworski, J.Winnik, E.Matyjas, J.Kropiwnicki. g o zajęcia się sprawą pracowników cywilnych KON i MSW. P«dfl wnHnaoy n poszarzenie listy kandydatów do Prezydium Wałęsą prosi o czas na rozkręcenie pracy Prezydium, 
o jeszcze 2 osoby. Termin najbliższego posiedzenia Prezydium ustalono na 

K.Modzelewski /Dolny Śląsk/ wyjaśnia, że jeśli głosuje j.2.10, 
się na 12 spośród 14 kandydatów Wybory tracą sens - przecho obrady zakoiiazojio—oJc J.£.-30_. -» -

Oprać: U.Kiełbasa, G.Zlatkes 

td 
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AS 44 I N F O R M A C J E T Y G O D N 

W REGIONACH 
K o n f l i k t w k o p a l n i S z c z y g ł o w i c e 
25.09. wieczorem w strajkującej kopalni Szczygłowice /patrz 
AS nr 39, s. 207/ odbyło się zebranie Komitatu Strajkowego z 
udziałem przedstawicieli kopali* i zakładów przemysłu węglo
wego. Postanowiono kontynuowaó strajk w KWK "Szczygłowice" 
a w kopalniach i zakładach przemysłu węglowego utrzymać goto
wość strajkową. Zaapelowano do załóg kopalni "Dębieńsko", 
"Zabrze", "Knurów" i "Sośnica" o przerwanie strajków soli
darnościowych ze względu na rozpoczynające się obrady II tu
ry Zjazdu. Zwrócono się do ZR Sląsko-Dąbrowskiego o wyznaczę' 
nie - jeśli T.Arent nie zostanie zwolniony z aresztu - ter
minu strajku we wszystkich zakładach przemysłu węglowego. 

Akcję strajkową w kopalni "Szczygłowice" poparły różne 
instancje Związku, w tym I Krajowy Zjazd Delegatów /patrz 
AS nr 40. s. 113/. 

Członkowie plenum Komitetu Zakładowego PZPR KWK "Szczy
głowice" zapowiedzieli, że jeżeli do 30.09. T.Arent nie zos
tanie zwolniony, zakładowa organizacja partyjna zawiesi swo
ją działalność. Przeciw aresztowaniu Arenta zaprotestowały 
również Komitety Zakładowe PZPR w kopalniach "Borynia".i "De; 
bieriuko". 27.09. Prokuraturze Rejonowej w Rybniku przekazano 
poręczenie społeczne, podpisane przez T.Mazawieckiego, J.Ti
schnera, J.Rosnera. W.Chrzanowskiego i W.Makarczyka. Złożone 
wcześniej przez KKKSG i ZR Sląsko-Dąbrowskiego poręczenia 
zostały przez Sąd Rejonowy w Rybniku odrzucone. W bramie ko
palni "Szczygłowice" odprawiono rano Mszę Sw. dla 7 tys. 
strajkujących górników 1 ich rodzin. Obecny był J.Kułaj, któ 
ry obiecał pomoc żywnościowa dla strajkujących górników. 
28.09. odroczono do dnia następnego posiedzenie Sądu Rejono
wego w Rybniku, na którym rozpatrzony miał być wniosek T.A-
renta o uchyleniu aresztu. Ł.Wałęsa skierował teleks do Pro
kuratury Woj, w Katowicach informujący, że 27.09. złożono po 
ręczenie społeczne. 
29.09. Sąd Rej. przyjął poręczenie społeczne przekazane prze 
władze Związku i uchylił areszt wobec Arenta. 

O godz. 20.15 T.Arent przybył na teren kopalni "Szczygło
wice", gdzie w związku z tym przerwano strajk okupacyjny. 

Na zebraniu KT-ów zrzeszonych w KKKSG "Solidarności" pos
tanowiono, w związku ze zwolnieniem Arenta, odwołać gotowość 
strajkową we wszystkich kopalniach i zakładach Przem.Górn. 
/z wyjątkiem KWK "Szczygłowice", gdzie gotowość strajkowa ma 
trwać do czasu uniewinnienia przew. KZ i członków ZKZ "Soli
darności", przeciwko którym wszczęto postępowanie przygoto
wawcze/. 
2.10. T.Arent wystąpił w Gdańsku przed KZD 1 podziękował 
wszystkim, dzięki którym znalazł się na wolności. Powiedział 
że najcięższym przeżyciem było dla niego konwojowanie go w 
kajdankach na rękach 1 stwierdził, że Związek winien chronić 
ludzi uczciwych przed takimi przeżyciami. Zw. Zaw. Górników 
zapowiedział podjęcie akcji protestacyjnej /do strajku włą-
r.znie/ jeżeli T.Arent "nie zostanie przykładnie ukarany", 
"odczas strajku w obronie T.Arenta ok. 200 górników wystą
piło ze związku branżowego i zapisało się do "Solidarności", 
tlx.Niezależność.AS/. 
/, a k o ń o z e n i e k o n f l i k t u w Ż u r a w i-
o y. 1.40. Dyrekcja żurawickich wojskowych zakładów uzbro-
ienla - w wyniku akcji protestacyjnej załogi /patrzi AS nr 
)9, s. 208/ - zaprzestała szykan wobec członków "Solidarnoś-
•1". Wycofała się też ze złożonego wcześniej oświadczenia,iż 
będzie zwalniała z pracy tych członków "Solidarności", którz/ 
ii"? wystąpią ze Związku. /tlx/ 

SEKCJE BRANŻOWE I ZAWODOWE 
p o t k a n i e K o m i s j i Z a k ł a d o w y c h 
r z e s z o n y c h w K K K SG. 29.09.w Katowi

cach odbyło się spotkanie przewodniczącyciiKZ-ów zrzeszonych 
> Krajowej Komisji Górnictwa /z udziałem członków KKPiT. 
^dynaka i St.Wądołowskiego oraz przew. ZR Sląsko-Dąbrow-
' lego L.Waliszewskiego/, zwołane w celu_omówienia wyników 
>zmów z Rządem /patrz;. Jt^ot^ąiyt , i.OOil 'i Dokumenty, siOA / 
raz ustosunkowania się do uchwały 199/81. Podczas dysku

sji poruszono również sprawę strajków protestacyjnych prze-
iwko aresztowaniu T.Aretna /patrzi Informacje Tygodnia, s 
>az wypłaty ekwiwalentu dla uczestników strajku, która ma 

przedmiotem negocjacji z rządem /wystosowano w tej spra 
• .ipel do I KZD - patrz Dokumenty, s.łoi /. Zgodzono się 
'nioskiem przedst. Zakładów Górnlczo-Hutniczych Robaków 
>go, że biorący udział w strajku mają dostać pełną pen-
przy najbliższej wypłaclei Jeżeli do tej pory nie doj

dzie do porozumienia z rządem pieniądze powinny zostać wy
płacone z funduszu związkowego. 

W związku z uchwałą 199/81 postanowiono 3.10. zawiesić 
realizację Apelu KKP o pracę w wolne soboty, uzależniając 
podjęcie pracy w następne soboty od wyniku dalszych rozmów 
z Rządem na ten temat. 

Znakomita większość przedstawicieli kopalń mówiła o obu
rzeniu załóg w związku z próbą przywrócenia przez Rząd fun
duszu mobilizacyjnego. Zdaniem górników uchwała 199 nie ma 
nic wspólnego z dążeniem do wzrostu wydobycia węgla. Z oce-

A 201 

ną tą zgodził się T.jedynak informując,-że podczas ostatnie; 
rozmów nawet min. Ciosek nie był pewien, azy uchwała ta 
gwarantuje opłacalny wzrost wydobycia. 

Uczestnicy spotkania podkreślali, że podstawowym warun
kiem zwiększenia wydobycia jest poprawa sytuacji żywnościo
wej na Śląsku, zmiana organizacji pracy i poprawa zaopatrzę 
nia w części zamienne do maszyn. Przypominali także, że.wa
runkiem odpracowywania wolnych sobót była kontrola nad dys
trybucją wydobytego węgla. 

Przedst. Centrali Zbytu Węgla, Kowalczyk, powiedział, że 
• kontrola dystrybucji jest fikcją. Umowa z ministerstwem do
tyczy bowiem wydobycia powyżej 164 min t. które w obecnych 
warunkach na pewno nie będzie przekroczona. Urobek z wol
nych sobót jest ujęty w planach resortu i wysyłany zgodnie 
z zawartymi wcześniej umowami. 

Potwierdzając ta informacje T^Jedynak zwrócił się do gór 
r.ików aby mając na uwadze dobro społeazeristwa utrzymali jed 
hak soboty apelowe. Sami powinni ustalić warunki, na któryc 
zgodzą się zrezygnować z wolnych sobót. 

L.Waliszewski postulował przeprowadzenie akcji informa-
cyjno-propagandowej w celu wytłumaczenia górnikom, ża boj
kot uchwały nie jest odbieraniem należnych im pieniędzy,ale 
ma doprowadzić do rozłożenia ich na "czarne dni" /dni robo
cze/. Trzeba też tłumaczyć demoralizujący wpływ działania 
tej uchwały, w cztery soboty można zarobić tyle, co przez 
cały miesiąc oraz niebezpieczeństwo stopniowego odbierania 
górnikom prawa do 5-dniowego tygodnia pracy. 

Członkowie KKK SG podjęli uchwałę ws. pracy w wolne so
boty /patrzs Dokumenty, s 304 / 1 wyznaczyli termin następne 
go spotkania na 14.10. br. 

/opraći M.Pawlicka/ 
K S P r a c o w n i k ó w W o d o c i ą g ó w i 
K a n a l i z a c j i w s . w ł a ś c i w e j g o s 
p o d a r k i w o d n e j . 2.10 Krajowa Sekcja Pracow
ników Wodociągów i Kanalizacji zaprotestowała przeciwko Sfat 
szowaniu protokółu ze spotkania branżowej Komisji Doradczej 
/w skład której weszli dyrektorzy największych przedsię
biorstw tej branży/_z przedstawicielami MAGTIOS w dn.18.09. 
Zapposzona na to spotkanie "Solidarność" przedstawiła sta 
nowisko oparte na opinii polskiego klubu Ekologicznego, w 
'ctdrym żądają wyodrębnienia resortu gospodarki wodnej 1 och
rony środowiska z szefem w randze podsekretarza stanu. 

Strona ministerialna przedstawiła swój dokument, który 
zakłada podporządkowanie przedsiębiorstw planowi terenowemu. 

Na spotkaniu nastąpiło znaczne zbliżenie stanowisk dyrek 
torów przedsiębiorstw i "Solidarności". Nie znalazło to jed 
nak wyrazu w protokóle końcowym. /tlx. AS/ 
W a l k a o p ł a t n e u r l o p y p r o f l l a k 
t y c z n e . KZ bolesławieckiej "Polfy" zaprotestowała 
2.10 przeciwko lekceważeniu przez rząd zobowiązania wprowa
dzenia do 30.09 płatnych urlopów profilaktycznych 1 zalicz 
nia do I kategorii zatrudnienia i zapowiedziała akcję pro
testacyjną 7.10.W tej samej sprawie akcję protestacyjną pod 
jęły Toruńskie Zakłady Przemysłu Nieorganicznego "Polchem" 
Postanowiono wstrzymać wysyłkę superfosfatu, ogłosić goto
wość strajkową trzeciego dnia po zakończeniu Zjazdu Krajowe 
go, przeprowadzić 2 godzinny strajk ostrzegawczy w dwa dni 
później, a po tygodniu proklamować strajk okupacyjny. 
8,10 ogłoszono gotowość strajkową w Wałbrzyskich Zakładach 
Kwasu Siarkowego i zapowiedziano akcje protestacyjne do 
strajku włącznie /tlx^ 
P . z e c i w k o r z ą d o w e m u p r o j e k t o w i 
K a r t y N a u c z y c i e l a . Rada Sekcji Oświaty i 
Wychowania przy ZR Dolny Śląsk oraz delegaci ziemi leszczyń
skiej, brzeskiej i nyskiej zaprotestowali przeciwko wniesie
niu przez MOiW 9.10 do Sejmu niekonsultowanej Karty Nau
czyciela. 

"Solidarność" żądała wycofania projektu przeprowadzenia 
konsultacji oraz opublikowania swojego Stanowiska w środkath 
masowego przekazu. , .,., . .. 

Zapowiedziano, że w przypadku ućnwalenla karty podjęte 
zostaną akcje protestacyjne. 

Odmienne stanowisko zajęło ZNP, które prowadziło odrębne 
rozmowy z ministrem, zaakceptowało ono kartę w rządowej 
wersji, domagając się jej wprowadzenia 14.X /święto Nauczy
ciela/. 

Przeciwko stanowisku uzurpującemu sobie prawa do przema
wiania w imieniu całego środowiska nauczycielskiego zaprote! 
towała sekcja Oświaty 1 Wychowania Regionu Jeleniogórskiego. 
/tix/ 
W s. p r a c y w w o l n o s o b o t y . 25.09. Mi
nister Łączności powiadomił KZ w GUTM-le, że nie ma podstaw 
do rzekazania załodze części dochodów uzyskanych z dodatko 
wej* pracy w czasie ośmiu wolnych sobót. W związku z tym -
KZ w porozumieniu z załogą - zapowiedziała, że pracownicy 
GUTM-u nia będą pracowali w pozostałe wolne soboty. /tlx/ 

INICJATYWY OBYWATEKSKIE 
A k c j a p r o t e s t a c y j n a w D o m u 
D z i e c k a . 2.10 stu pięćdziesięciu wychowanków Państwo
wego Domu Dziecka w Szczecinku rozpoczęło akcję protestacyj 
ną,polegającą na nie wpuszczaniu do budynku etatowych pra
cowników PDD. Tymczasowa Rada Wychowanków wysunęła pod adret 
sem Kuratorium 28 postulatów. Dzieci domagały się m.in. po-
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otestowały również Prezydium Międzyzakładowej Komisji Ko-
'dynacyjnej podregionu słupskiego /25.09/; załoga oddziału-
K u H n i l i l i t a y l u . i lanhłm / 2 1 . 0 4 / . /* • ]» / 

wołania samorządu kontrolującego posunięcia dyrekcji i wych 
*awoów» prawa do własnego zdania i praktyk rellgijnyoh.anie u 
sienią kar cielesnych, poprawy warunków socjalno-bytowych, PKB w Wodzisławiu Śląskim /21.09/. /tlx/ 
ułatwienia startu życiowego po opuszczeniu BDD oraz natych
miastowej zmiany dyrekcji 1 kadry wychowawców. 

-M *» rozmowach Rady Wychowanków t± orzedstawlcielaml wolewo dy, w których uczestniczyli równie! reprezentanci ZR "Pobrzi 
£e" - władze zaakceptowały większość postulatów, odkładając 
załatwienie spraw personalnych do 5.10. /tlx/ 

5.10. Kuratorium Oświaty i Wychowania pr»yjqło do reali
zacji wszystkie punkty porozumienia s 2.10. Tymczasowo mia
nowano nowego dyrektora PDD, zapowiadając natychmiastowe 
rozstrzygniecie sprawy byłego dyrektora po jego powrocie ze 
szpitala. /tlx/ 
0 p r z y w r ó c e n i e s z k o ł y w Ł a z o w i e 
1.09 mieszkańcy i«io»« rozpoczęli strajk okupacyjny w byłym 
Budynku szkoły podstawowej. Wzniesiony w czynie społecznym -
budynek szkolny przed kilku laty zamieniony został na nagan 
zyn przedsiębiorstwa "Wlkplaat". Dzieci dojeżdżają do szkół 
w Bystrem, gdzie na 3 sale lekcyjne przypada 115 uczniów. 

Komitet strajkowy zażądał, aby do budynku przeniesiono 
szkołę. Dzięki mediacji ZR Ziemi Sandomierskiej 26.09. od
były się rozmowy z kuratorem wojewódzkim, który wyraził sgo 
dę na usunięcie z budynku magazynu i przywrócenie szkoły w 
tazowie. 
W s. p r o j e k t u u s t a w y o s z k o l n i c 
t w i e w y ł a s y m . 1,10. do protestów przeciwko po
prawkom wprowadzonym do projektu ustawy o szkolnictwie wyż
szym /patrzi AS 37, s.212, 39, s. 214/ dołączyła się załoga 
Fabryki Samochodów Małolitrażowych w Bielsku-Białej. Fabryc 
na Komisja Koordynacyjna "Solidarności" w oświadczeniu skie 
•"-vanym do min. nauki, szkolnictwa 1 techniki - sadeklarowa 

*pałne poparcie dla naukowców 1 studentów w ich działaniu 
i— rzecz demokratyzacji wyższych uczelni. /tlx/ 
B o j k o t " G ł o s u M a r y n a r z a - i R y b a -
k a". 9.10 KS przy P8M wezwała załogi wszystkich statków 
PZM do~BojKotu radiowego "Głosu Marynarza i Rybaka" w 
dniach 15-22.10, którego redakcja Ignoruje postulaty "Soli
darności" dotyczące zmiany stylu 1 uwiarygodnienia audycji. 

9.10. akcję tę poparło prezydium KS przy PLO, polecając 
załogom statków PLO przyłączenie się do bojkotu. /tlx/ 
K o ś c i ó ł 1 - s o l i d a r n o ś ć " n a j b a r 
d z i e j p o t r z e b u j ą c y m . 8.10 Ordynariusz 
diecezji częstochowskiej ks. biskup S.Bareła na spotkaniu a 
Radą Sekcji Emerytów, Rencistów 1 Inwalidów Regionu siąsko-
Dąbrowsklego zadeklarował współpracę organizacyjną Kościoła 
oraz pomoc ludziom starym i niepełnosprawnym. ?tlx/ 

WŁADZA A SPOŁECZEŃSTWO 
W o b e c o ś w i a d c z a l i K C P Z P R , r z ą 
d u P R Ł o r a z K C K P Z R i r z ą d u ra
d z i e c k i e g o . 

Po ogłoszeniu oświadczenia Biura Politycznego KC PZPR 
/16.09/, komunikatu PAP a prac rządu PRŁ /IB.09/ oraz oś
wiadczenia KC KPSR 1 rsądu ZSRR /18.09/ wiele zakładowych 
i regionalnych ogniw "Solidarności" zaprotestowało przeciw
ko treści tych dokumentów /patrzi AS nr 39, s. 202/. 

W sprawie tej wypowiedziały alę m.im KZ przy FSD w Ny
sie /21.09/, KS przy OPBP w Gorzowie Wlkp /23.09/, ZR TorW 
/2J.09/, KZ przy WSK "PZL - Mielec" /25.09/, Zarząd oddala-
^Mazowsza w Sokołowie Podlaskim /25.09/, Zarząd Oddziału 

. ,owsaa w Skierniewicach /25.09/, Zarząd Oddziału Maaowssi 
w Nasielsku /2.10/ oraz KZ przy ZWCh "Chemltex-Stllon" w 
Gorzowie wlkp. /tlx/ 
W a. u k a r a n i a w i n n y c h M » » Y • »• „ 
8.10.KZ przy poznańskich zakładach im.Cegielsklego "wróciła 
sTe7*» prokurator, woj. • **"»*•» »« łr J?*Kt^k22iSsX śledztwa w sprawi* ukarania winnych zaistniałego kryzysu w 
'"zdaniem KS calowa odwlekani, sprawy *"ier>a do V s m l i 
rżenia winnych decydentów, którzy rfml.jąalę . J**"?"*?? 
kryzysem społeczeństwa l maję nadzieję, ze i tym rasemuda 
^ & uniknąć sasłusonej kary". " ^ " " ^ . ^ ^ L t a S 
zażądali równie* prawdy o faktycznej działalności organów 
ścigania w w©l*w<Sdstwla ppznaitsklm /tlx/ 
O z m i a n ę p o s t a w y w ł a d z w o b e c 
s p o ł e o s e n s t w a . 23.09. Kdto NSZB "Solidarność" 
w Instytucie Bkonomlkl Rolnej w Warszawie wystosowało do 
sejmu PRI, protest przeciwko kampanii prasowej prseolw Swią: 
kowi. W apelu czytamy m.im "Pod pozorami walki a rzekomo 
antysocjalistycznie nastawionymi przywódcami i delegatami 
na I Krajowy Zjazd NSSS "Solidarność" zmierza się w rzeczy 
wistoścl do narzucenia narodowi własnej, biurokratycznej 
werajl reformy nie dającej gwarancji wyjścia s kryzysu". 

ttiłfj w liście otwartym do Sejmu 1 premiera w. Jaruzel
ski ego KZ przy WSK-Rzeszów zaprotestowała przeciw kampanii 
propagandowej wymierzonejw "Solidarność". 

Podobną rezolucję uchwaliła 25.09. KS przy PERM CPN "Prz; 
jaM" w Płocku. 

Przeciw kampanii propagandowej w prasie 1 telewizji ..-

Z R J e l e n i a G ó r a o s y t u a c j i p o 
l i t y c z n o - s p o ł e c z n e j w r e g i o n i e 
10.10 ZR Jelenia Góra opublikował "Raport o sytuacji społe
czno-politycznej w regionie", który stwierdził, ze władze 
nie realizują porozumienia zawartego w "Gencjanie" /patrz: 
AS nr 3, %. A /, m.in. nie oddano na cele społeczne DW "Gra
nit", nie zastały teł wyjaśnione zarzuty skierowane pod adrr 
aem byłych prominentów lokalnych. W związku z tym oraz ze 
względu na represje wobec członków Związku i pogarszające 
alę warunki życiowe społeczeństwa - ZR wezwał władze woje
wódzkie do podjęcia rozmów. Zapowiedział jednocześnie, że 
jedli rozmowy nie dojdą do skutku - podjęte zostaną akcje 
protestacyjne. /tlx/ 

SAMORZĄD PRACOWNICZY! 
W s . s t a n o w i s k a P r e z y d i u m K K P . 

Decyzja Prezydium KKP z 22.09. o zawarciu z rządem kom-
promiau ws. ustawy o samorządzie pracowniczym /patrzi AS nr 
39, s.*o» / wywołała protesty różnych instancji Związku, w 
wydanych prsez nie oświadczeniach czytany m.ln.i 

"Sschodzi wyraźna rozbieżność między stanowiskiem Prezy
dium KKP a treścią dokumentu I tury Zjazdu Krajowego" /Prezv 
dlum ZR Środkowo-Wschodniego" 23.09/; 

"Stanowisko Prezydium KKP firmujące orzedsiąbiorstwo parf-
atwowe i mianowania dyrektora przez organ założycielski jest 
niebezpieczno" /Prezydium Komisji Kombinatu NSZZ "Solidar
ność" Petrochemia - Płock, 23.09/. 

"... protestujemy przeciwko stanowlaku Prezydium KKP,któ
ra aprzedając samorządy sprzedaje roczny dorobek Związku". 
/Prezydium Zarządu Organizacji Regionu Płockiego 23.09/ 

"... sprzeciwiamy się stanowczo stanowisku KKP dopuszcza
jącemu mianowania dyrektora przez organ założycielski"/Pre
zydium KZ oraz reprezentanci "Solidarności" w KZ samorządu 
w Zakładach Radiowych im M.Kasprzaka w Warszawie 24.09/. 

"Uważamy, że Prezydium KKP nie miało prawa podważać! uch
wały podjętej przez najwyższą władzę Związku jaką jest zjazd 
Krajowy Delegatów. W tej sytuacji decyzję KKP uznajemy za 
nieprawomocną" /Prezydium Komisji Robotniczej Hutników 
NSZZ "Solidarność?" Kombinatu Metalurgicznego Huta im.Lenina 
w Krakowie 25.09/. 

"Nie zgadzamy się na kompromisy' zmierzające do istotne
go ograniczenia roli rady pracowniczej, która zgodnie z 
istotą samorządu ma byó reprezentantem załogi, jako rzeczy
wistego źródła władzy w przedsiębiorstwie" /KZ NSZZ "Sol i-
darność" przy ZWCh "Chemltex-Stilon" w Gorzowie Wlkp.25.09/ 

"Uważamy za niedopuszczalne podejmowanie przez trzyooso-
bową grupę decyzji sprzecznych z uchwałą I Krajowego Zjazdu 
Delegatów" /ZR Wai, ' Uico-Mazursklego, 25.09/ 

W kilku wypadkach stanowisko Prezydium KKP uzyskało po
parcie. Prezydium KZ NSZZ "Solidarność" Cementowni Ożarów 
k/Opatowa stwierdzał "uważamy, że w chwili obecnej jest to 
rozsądny kompromis" /25.09/. Prezydium Komisji Terenowej w 
Dębicy wypowiadając się na temat zjazdowej dyskusji o sta
nowisku Prezydium KKP zauważa m.ln.i "Przebieg dyskusji pod 
czas dwóch pierwszych dni niepokoi nas. Przypominamy, że 
podczas I tury Zjazdu delegaci zaakceptowali ailną, scentra 
llsowaną władzę związkową /.../ Oatra krytyka Związku jest 
potrzebna, ale krytykanctwo do niczego nie doprowadzi. Kom
promisowe stanowisko KKP należy przyjąć" /29.09/ 

Prezydium KZ NSZS "Solidarność" w SGGW-AR w Warszawie 
stwierdzał "W sprawie kontrowersji wokół ustawy o przedsię
biorstwie i samorządzie wyrażamy poparcie dla kompromisowe
go stanowiska KKP, zalecając jej jednak dalsze działanie na 
doskonaleniem w/w ustawy" /5.10/ /tlx/ . 
W s p r a w i e u s t a w o s a m o r z ą d z i e 
1 p r z e d s i ę b i o r s t w i e p a ń s t w o w y m 
24.09. Rada Współpracy Samorządów Pracowniczych Regionu śląs 
ko-Dąbrowsklecjo wystosowała do posłów na Sejm ostry protest 
przeciwko rządowemu projektowi ustaw o samorządzie 1 przed
siębiorstwie państwowym. Rada zażądała, by w ustawach res
pektowano stanowisko "Solidarności" wyrażone w uchwale I 
KSD. W oświadczeniu czytamy m.ln.i "Domagamy się od obywa
teli posłów reprezentowania woli swoich wyborców, a nie klu 
bów poselskich, w których są zrzeszeni". 

29.09. Prezydium KS NSZS "solidarność" przy Hucie Stalo
wa Wola zażądało nowelizacji uchwalonych przez Sejm ustaw o 
samorządzie 1 przedsiębiorstwie państwowym stwierdzając, że 
ich obecna wersja nie stanowi podstawy dla rzeczywistej re
f ó w gospodarczej. 

^.10. Walne zebranie delegatów rady pracowniczej kopalni 
węgla brunatnego "Bełchatów* wystosowało.do Sejmu rezolucję 
domagającą się przeprowadzenia wśród załóg przedsiębiorstw 
państwowych referendum nt. ustaw o samorządzie 1 przedsię
biorstwie. Autorzy rezolucji stwierdzają m.ln.i "Tworzenie 
statutu rady pracowniczej na pddaewwle w/w ustaw podważa 
wiarygodność samorządu pracownicat.jo". 

W opinii na temat ustaw sejmowych sporządzonej przez Spo
łeczny Komitet Reformy Gospodarczej czytamy m.ln.i "Projekt; 
ustaw są generalnie poważnym krokiem w kierunku samodziel
ności i samorządności przedsiębiorstw. Ceną kompromisu poli-

"Si? 

I 
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tycznego jest jednak utrzymanie, szczególnie w projekcie 
ustawy o przedsiębiorstwach, kilku punktów, które mogą utrud 
nić wprowadzenie i poprawne funkcjonowanie nowego, samorząd
nego systemu gospodarczego, a w skrajnym przypadku w ogóle 
uniemożliwić jego wprowadzenie". /tlx/ 
S p o t k a n i e p r z e d s t a w i ć l e l i 
s a m o r z ą d ó w w G d a ń s k u . 29.09.w sali "Ener 
gopolu" w Gdańsku odbyło się cotygodniowe spotkanie przed
stawicieli samorządów zorganizowane przez Radę Koordynacyj
ną Samorządów Pracowniczych Regionu Gdańskiego 1 Elbląskie
go. W zebraniu wzięła udział posłanka A.Pławska, która zda
ła spr wę z przebiegu prac Sejmu nad uchwaleniem ustaw o 
samorz. Izie pracowniczym i przedsiębiorstwie. Kontakt Rady 
Koordy icyjnej z posłami gdańskimi utrzymywany jest od kil
ku ,mi' .ięcy. Gośćmi spotkania byli również przedstawiciele 
jugosłowiańskich związków zawodowych obecni na I Krajowym 
Zjeździe Delegatów. Druga część posiedzenia poświęcona była 
dyskusji o uchwalonych przez Sejm ustawach o przedsiębior
stwie i samorządzie. Część uczestników dyskusji wychodziła 
z założenia, że należy działać w ramach ustaw, domagając 
się jednocześnie zmiany artykułów, które ograniczają znaczę 
nie samorządu pracowniczego, inni twierdzili, że ustawy to 
tylko "kartka papieru" a o możliwościach działania samorzą
dów zadecyduje ich siła przebicia. Fodnojzoeo konieczność 
upowszechniania praktycznej wiedzy o tworzeniu samorządów 
przeciwstawiając je akademickim dyskusjom ekspertów. 

W spotkaniu uczestniczyli również przedstawiciele Rady 
Współpracy Samorządów Pracowniczych z Regionu Śląsko-Dąbrow 
skieoo. /AS/ 
P o w s t a n i e r e g i o n a l n e j K o m i s j i 
K o o r d y n a c y j n e j S a m o r z ą d ó w P r a 
c o w n i c z y c h . 25.09. przy ZR NSZZ "solidarność" w 
Zielonej Górze powstał Komitet Założycielski Regionalnej Ko 
misji Koordynacyjnej Samorządów Pracowniczych skupiający 
przedsatwicieli 12 zakładów pracy. /tix/ 

W OBRONIE KONSUMENTA, 
O p o p r a w ę z a o p a t r z e n i a . W związku z k 
tastrofalnym stanem zaopatrzenia w podstawowe artykuły żyw
nościowe, szczególnie w artykuły objęte reglamentacją oraz 
brakiem reakcji władz na tę sytuację zakłady pracy w wielu 
regionach kraju podjęły, bądź" zapowiedziały akcje protesta
cyjne. 

25.09. "nie widząc jakiejkolwiek poprawy w wyżywieniu 
miasta" ogłosiły gotowość strajkową załogi zakładów Źyrardo-
wa. 

29.09. odbyło eię kolejne spotkanie przedstawicieli "So-
lidarności" z województwa skierniewickiego 1 władz adminis
tracyjnych na temat poprawy zaopatrzenia w artykuły żywnoś
ciowe /patrz: AS 39 s.' 211/. Ponieważ mimo wielokrotnych za' 
pewnieri ze strony władz sytuacja nie uległa poprawie, przei 
stawiciele "Solidarności" uznali władze województwa za nie
kompetentne i zażądali rozmów z rządem, apelując jednocześ
nie do załóg zakładów pracy województwa o podjęcie gotowość 
strajkowej. 
30.09.Załoga wyszkowskich zakładów zespołów napędowych pos
tanowiła z dn. 1.10 ogłosić gotowość strajkowa od 8,10 
rozpocząć strajk okupacyjny. Decyzja o strajku poprzedzona 
była wielokrotnymi rozmowami miejscowyml^władzami na temat 
poprawy zaopatrzenia , które jednak nie przyniosły skrtku. . 
7,10. wojewoda przesłał do zakładów list, w którym obiecywał 
poprawę zaopatrzenia. Na wiecu pracowników postanowiono od
wołać gotowość strajkową, obserwować zaopatrzenie w podsta
wowe artykuły, a w przypadku braku poprawy ogłosić strajk 
2 11. 

1,10. przeciwko niedotrzymaniu zobowiązań podjętych prze: 
wojewodę zaprotestowali delegaci na Zjazd z województw sto
łecznego, ciechanowskiego, ostrołęckiego, łomżyńskiego, biel 
sko-podlaskiego, siedleckiego i skierniewlokiego. Tego same 
go dnia załoga Zakładu Zespołów Napędowych w Wyszkowie pro
klamowała gotowość strajkową. 

3 10. w Kościele św. Wawrzyńca mieszkańcy Sochaczewa pod 
jęli 24. godzinną głodówkę na znak protestu przeciwko złemu 
zaopatrzeniu i dyskryminowaniu województwa, które otrzymuje 
o 50* niższe niż inne regiony dostawy. 

7.10. Zarząd Regionalny woj. piotrkowskiego zatwierdził 
proklamowaną na 6.10. gotowość strajkową w zakładach pracy 
Tomaszowa Mazowieckiego oraz proklamowany na 13.10 - 24 go
dzinny strajk zwykły. Zapowiedział też na 12.10,gotowość 
strajkową, a na 20.10,- strajk okupacyjny na terenie oałe.,0 
regionu. 

KZ przy Agromet w Grudziądzu zapowiedział? gotowość stra 
kową na 9.10. i stwierdziła "Napięta sytuacja, grożąca w 
każdej chwili wybuchem niekontrolowanych protestów społe
czeństwa zmusza nas dp objęcia kontroli nad niezadowolenie:! 
społecznym załogi". 

KZ przy WPS "Kolbet" w Suwałkach w komunikacie z 9.10. 
stwierdziła m.ln., że "reglamentacja jest czystą fikcją i 
nie można dopuścić do dalszego oszukiwania ludzi pracy". N« 
gocjujący z wojewodą suwalskim zespół rozpoczął strajk oku
pacyjny w Urzędzie Wojewódzkim, domagając się od v-ce pre
miera Obodowskiego decyzji gwarantujących 100% pokrycie kar 

tek oraz żądając przydziału lokalu na siedzibę ZR Poj rze w Suwałkach. ezie-

~- . ™ » I J . J O , połączonego z zatrzymaniem masy" towarowel •"' niezbędnej do 100% pokrycia zapotrzebowania. 3' 
W proteście KZ Huty im. Bieruta skierowanym 9.10. do wo-

ńTfltLC*ąsto°hov»*ie9° pytamy m.ln.: "Przedłużający 8 l ę frolnwl™°Pat«eniowy /.../ grozi w każdej chwili niekon
trolowanym wybuchem gniewu społecznego, który może być nie
obliczalny w skutkach, .." /tlx/ 

Gotowość strajkową ogłosił również ZR w Lesznie. W przypadku braku poprawy zaopatrzenia na 16.10. zapowiedziano 2-godzlnny strajk ostrzegawczy, /tlx/ apowieaziano -: 
W o b e c p o d w y ż e k c e n . 1.10. pełnomocnik 
KKP d/s żywności przesłał do Sejmu PRlToświadczenie, w któ
rym zwrócił uwagę posłom, że w obecnej sytuacji niezwykle 
istotne jest przeprowadzenie wiarygodnych konsultacji przed 
wprowadzeniem podwyżek cen na żywność. Tymczasem wszystkie 
podwyżki cen poza pieczywem były dla Związku zaskoczeniem. 

6.10. J.Madon, prze 
wodniczący KZ Zakładów Przemysłu Tytoniowego wtyjaśnił, że 
I wersja podwyżek cen papierosów była konsultowania z "Soli 
darnością" w przemyśle tytoniowym, jednak wersja ostateczna 
i termin wprowadzenia podwyżki nie bvłv konsultowane. 

Wiele Zarządów Regionalnyah, oddziałów, Komisji Zakłado
wych zaprotestowało przeciw podwyżce cen papierosów. W rezo 
łucjach i oświadczeniach przypominano, że jejt to kolejna 
podwyżka cen nie uzgodniona ze Związkiem. Wskazywano na sze 
reg ukrytych podwyżek, nie ogłoszonych przez rząd, wprowa
dzonych w ostatnim okresie, bez rekompensat. 

Niezadowolenie z powodu podwyżki cen papierosów przybra
ło szczególnie ostre formy w Stoczni Remontowej "Parnica" 1 
w PKM w Szczecinie, 

Pracownicy Zarządu Portu Gdańsk, stoczni im."Lenina" 
oraz Stoczni im. Komuny Paryskiej nie zaakceptowali rządo
wej decyzji o podwyżce. 

Prezydium MKZ Ziemi Radomskiej na zebraniu 5.10, po za
poznaniu się ze stanowiskiem.rządu zażądało wstrzymania rea 
lizacji podwyżek do czasu zakończenia negocaacji z KKP. 

Przeciwko podwyżce zaprotestowała załoga Fabryki Łożysk 
Tocznych w Kraśniku, uważając, że powinna być ona zrekompen 
sowana. KZ przy PP"Polmozbyt" przeprowadził ankietę wśród 
załogi: na 174 osoby, 126 wypowiedziało się zdecydowanie 
przeciw podwyżce. 

Załoga Świdnickiej Fabryki Urządzeń Przemysłowych popar
ła stanowisko Zjazdu. Ponadto oświadczyła, że jeżeli ze stjt 
ny rządu nie zostaną podjęte natychmiastowe działania na 
rzecz poprawienia sytuacji rynkowej - podejmie kroki protes 
tacyjne, aż do strajku włącznie. 

Przeciwko podwyżce opowiedziało się zdecydowanie 4.10. 
Prezydium Komisji Robotniczej Hutników przy Huoie im,Lenina 
traktując ją jako dowód arogancji władzy wobec społeczeń
stwa. Oświadczenie kończy się propozycją "powszechnego, zor
ganizowanego bojkotu podwyżki". 

Prezydium ZR w Wałbrzychu zagro/iiło , że w przypadku 
wprowadzenia dalszych nUiurgodnionyoh podwyżek rząd musi się 
liczyć z "bardziej radykalnymi środkami protestu". 

Prezydium BR w Toruniu wystosowało protest na ręce pre
miera Jaruzelskiego, domagając się natychmiastowego cofnię
cia zapowiedzianej podwyżki. 

Oddział w Giżycku 3.10. stwierdził, że nie zgadza się na 
podwyżkę cen bez wprowadzenia reformy. 

Załogi stołecznych zakładów pracy wypowiedziały się zde
cydowanie przeciw podwyżce. Najostrzejsze w tonie i treści 
oświadczenia w tej sprawie wydała "Solidarność" Ursusa i Za
kładów im. Świerczewskiego 6.10. 

"Wciąż mają miejsce częste, nieuzgodnione z naszym Zwiąż 
kiem radykalne podwyżki cen podstawowych artykułów konsump
cyjnych 1 usług. Spowodowało to wyraźny wzrost kosztów utrzj 
mania, gdyż podwyżki te, z wyjątkiem artykułów zbożowych, 
nie są objęte rekompensatami /.../. Godzenie się przez nasz 
Związek na drenaż naszych kieszeni oznacza nie tylko obniże
nie poziomu życia milionów ludzi, ale faktycznie utrwala sti 
re metody rządzenia", /rezolucja największych zakładów Ma
zowsza z 6.10/ 

W rezolucjach 1 oświadczeniach przesyłanych najczęściej 
do Zjazdu Krajowego żądano zajęcia przez delegatów zdecydo
wanego stanowiska w tej sprawie 1 wstrzymania kolejnych pod-
wyżpv. Deklarowano też gotowość podjęcia akcji protestacyj
nych. 

W związku z licznymi pytaniami i wątpliwościami ws. kon
sultowania ze związkiem podwyżki cen papierosów sekretarz 
Komisji d/s żywności przy KKP, Z.Gładkowska w oświadczeniu 
z 5.10. stwierdziła, że była obecna podczas rozmowy J.Rulew
skiego z min. Krzakiem w końcu sierpnia i Rulewski nie wyra
ził wtedy zgody na podwyżkę cen papierosów i,jak proponował 
minister - alkoholu. Pełnonoonik KKP nie zgadzał się na pod
wyżki bez jednoczesnej realizacji reformy gospodarczej./tlx/ 
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P r z e c i w k o z m i a n o m w r e g l a m - e n -
t a o j i m i ę s a . 30.09. KZ przy warszawskim Zakła
dzie Remontowym Energetyki zaprotestowała przeciwko wprowa
dzonej od 1.10. zmianie reglamentacji mięsa polegającej na 
przydziale 1 kg drobiu zamiast 1 kg mięsa II grupy. Przeciw 
tej zmianie zaprotestowały również KZ przy ZM "Ursus" /l.10 
i warszawskich zakadach Wytwórczych Urządzeń Telefonicznych 
12.10/. /tlx/ 
P r o t e s t w s . p r z y d z i a ł u c u k r u . 
30.09 J.Rulewski w imieniu KK d/s żywności przy KKP- przes
łał na ręce min. handlu wewnętrznego teleks, w którym stwte. 
dził, że nie wyraża zgody na proponowane przez rząd nowe 
normy reglamentacji cukru /l,5 kg/. KK uważa, że przewidywa 
ny bilans produkcji cukru pozwala na przywrócenie normy 2kg 
przy jednoczesnym zabezpieczeniu potrzeb przemysłu spożyw
czego. 
Norma 2 kg pozwoliłaby na częściową przynajmniej rekompenss 
te niewystarczających dostaw żywności w okresie zimy./tlac/ 
P r z e c i w d y s k r y m i n a c j i r o l n i k ó w 
Zarządzenia wojewódzkich władz administracyjnych ograniczają
ce sprzedaż artykułów spożywczych 1 przemysłowych mieszkań
com okolicznych wiosek wywołały sprzeciw rolników. 

Mieszkańcy wiosek 1 osiedli koło Starachowic powołali Ko
mitet Protestacyjny, którego zadaniem jest walka o likwida
cję zakazu wykupywania przez nich kartek-na art. spożywcze 
w mieście. W oświadczeniu Komitetu z 30.09. czytamy i "Ktoś 
chce doprowadzić do rozdmuchiwania nastrojów społecznych,. 
które 1 tak są nie najlepsze. Nigdy nie pozwolimy na dziele-
Vie nas na miastowych i wsiowych". 

W sprawie tej zaprotestowało również Prezydium oddziału 
"Solidarności" w Ciechanowie, które w oświadczeniu z 6.10 
stwierdziło! "Decyzja ta dyskryminuje społeczność wiejską, 
nie uwzględnia realiów wybitnie rolniczego regionu i stwa
rza sztuczny, groźny w skutkach podział ludności. Decyzja 
ta spotkała się z wielkim oburzeniem załóg pracowniczych, 
rekrutujących się w dużej mierze z mieszkańców okolicznych 
wsi". 
Przeciwko decyzji tej zaprotestowała również WKZ NSZZ RI 
"Solidarność" w Ciechanowie. /tlx/ 
O s p r a w i e d l i w y p o d z i a ł ż y w n o ś c i 
25*0.2. w Żyrardowskich Zakładach Tkanin Technicznych zastra 
jićowała III zmiana. Bezpośrednim powodem przerwy w pracy • 
było niedostarczenie tej zmianie dodatkowych przydziałów 
żywności załatwionych dla załogi przez organizację partyjną 
Strajkujący wysuwali też postulaty poprawy zaopatrzenia 
w żywność w mieście. KZ "Solidarności" oświadciyła, że odpo
wiedzialność za zaistniały konflikt ponosi partia i zwróci
ła się do dyrektora z postulatem by kosztami przestoju ob
ciążyć Komitet Zakładowy PZPR. W taj sai ej sprawie zwrócił 
się do Sejmu pełnomocnik ds. żywności KKP J.Rulewski, przy
pominając, ze "wypadki zaopatrywania załóg w drób 1 tłuszcze 
poza reglamentają za sprawą Komitetów Miejskich PZPR jest 
łamaniem ustaleń /.../. Niesprawiedliwe obdzielanie żywnoś
cią świata pracy dezorganizuje życie i porządek w kraju". 
P r z e c i w m a r n o t r a w s t w u ż y w n o ś o l 

Przedstawicielstwo ZR Piotrków Trybunalski "Solidarności" 
w Opocznie skierowało do prokuratury sprawę marnotrawstwa 
tfeka w mleczarni Opoczno-Porady. /tlx/ 

9.10. Komisja powołana przez KZ PGR Sejny dokonała prze
glądu stanu zbóż w magazynach. Stwierdziła, że w Zakładzie 
Rolnym Dowiaciszki ok. 150 t. zboża zbutwiało i spleśniało, 
w Zakładzie Rolnym Polunoe w tym samym stanie znajduje się 
ok. 260 t, w Zakładzie Rolnym Sztabinski zniszczone jest 90 
zaś w Zakładzie Rolnym Sztablnkl ok. 10 t. pszenicy, zagrożę 
ne jest sparzaniem. 

W wyniku kontroli stwierdzono też, że w Kulejwach ok. 15( 
warchlaków zagraża padnięcie. 

W piśmie wystosowanym przez KZ do Zjednoczenia Paristwowyc 
Przedsiębiorstw Gospodarki Rolnej w Suwałkach czytamy m.ini 
"załoga przedsiębiorstwa PGR Sejny gotowa jest podjąć ostrą 
akcję protestacyjną, gdyż wysiłki i zaangażowanie załogi /pm 
ca w niedziele i święta oraz wolne soboty/może pójść na mar
ne". 
W s p r a w i a b o j k o t u e k s p o r t u ż y w 
n o ś c i . Komisja Zakładowa "Solidarności" przy Centrali 
Importowo-Eksportowaj "Animex" w oświadczeniu z 29.09.uzna-
ła bojkot eksportu żywności przez gdańskich portowców za 
"nie do końca przemyślany," i "lekkomyślny ". Piszą oni i 
"stwierdzamy, że eksportowane za pośrednictwem CIE "Anlmex" 
ilości mięsa i jego przetworów nie mogą w odczuwalnym stop
niu poprawić zaopatrzenia rynku wewnętrznego /dokładne dane 
nt. ilości, wartości oraz kierunków eksportu nasza komisja 
zakładowa przedstawiła ZR Gdańsk i ZR Mazowsze/ mogą nato
miast przyczynić się do poprawy katastrofalnej sytuacji pła 
niczej naszego kraju" /tlx/ 

PRAWORZĄDNOŚĆ, 
Z a j ś c i a w P i a s e c z n i e 
9.10 w Zakładach "Polcolor" w Piasecznie atraż przemysłowa 
zatrzymała pod zarzutem kradzieży 3 osoby i przekazała je 
milicji. W kilka godzin później jeden z zatrzymanych - Kazi 
mierz Ziemlewski - zmarł w komendzie. Jak twierdzili mili
cjanci powiesił się. 13.10. kiedy o jego śmierci poinformo 

. wano rodzinę pod komendą MO zgromadził się kilkusetosobowy 
tłum. Zastępca komendanta komisariatu bezskutecznie wzywał 
zebranych do rozejścia się. Z tłumu padały wrogie okrzyki 
pod adresem milicji, usiłowano wyrywać kraty z okna komendy 
Do ndasta ściągnięto posiłki ZOMO z armatkami wodnymi. 
Przedstawiciele oddziału "Solidarności" w Piasecznie 1 Korni 
sji Interwencyjnej Mazowsza usiłowali uspokoić tłum. Ustało 
no, że w sekcji zwłok weźmie udział lekarz wyznaczony przez 
"Solidarność", przedstawicielom Związku odczytano milicyjny 
protokół dotyczący okoliczności śmierci Ziemlewskiego. 
Około godz. 19.00 tłum rozszedł się. 

Wśród zatrzymanych przez MO znalazł się również fotore
porter Mazowsza G.Podolski. Milicjanci użyli wobec niego si
ły, podarli mu kurtkę 1 zabrali sprzęt fotograficzny. 
Podolskiego przewieziono do komendy w Warszawie, usiłowano 
przesłuchiwać bez protokółu - pytając, kto z Mazowsza wysła 
do Piaseczna i kto zazwyczaj wydaje takie polecenia. 
Uwolniono go po przybyciu na komendę przedstawicieli Komi
sji Interwencyjnej. Oddano mu aparat, a przesłuchujący 
przeprosił go za postępowanie milicjantów./"Wiadomości Dnia 
13.10/. 

P o b i c i e d z i e c k a p r z e z f u n k c j o 
n a r i u s z a S B . 24.09. na dworcu PKS w Piotrkowie Tr« 
bunalskim oficer SB Z.Bartyzel pobił 12-letniego chłopca. 
Pracownicy PKS, świadkowie zajścia, zatrzymali Z.Bartyzela, 
jednak wezwani funkcjonariusze MO wypuścili go do domu./tlx/ 

L i s t o t w a r ł y d o R a d y p a ń s t w a 
w s . s y t u a c j i s k a z a n y c h . 4.09. Komitet 
Samoobrrony Społecznej powstały w zakładzie karnym w Wołowie 
dla obrony interesów skazanych wystosował list otwarty do 
Rady Państwa. KSS zażądał m.in. odwołania L.Czubińskiego ze 
stanowiska Prokuratora Generalnego i zniesienia kary śmierci 
poprawy sytuacji prawnej osób skazapych przed 30.08.1980. 
Domagał się też, aby więźniowie, któryy odbyli połowę orze
czonej kary, mieli prawo ubiegania się o przedterminowe -:* 
nienle pod warunkiem, że wyrażą zgodę na podjęcie stałej 
pracy w górnictwie węgla kamiennego. Postulował, aby przy 
zakładach karnych ustanowiono urząd nadzoru penitencjarnego 
oraz instytucje sprawujące opiekę nad więźniami. 

Komitet zapowiedział, że w razie niespełnienia tych za
lań, skazani przystąpią do akcji protestacyjnej. /tlx/ 
S t r a j k g ł o d o w y w i ę ź n i ó w w 
J e l e n i e j G ó r z e . 24.09. w areszcie śledczym 
w jeleniej Górze do głodówki prowadzonej przez Ch.Tul».sza 
/patrzt s. So1/ przyłączyło się ok. 70 więźniów, żądając 
ludzkiego traktowania i poszanowania godności osobistej. 
Strajk stłumiła siłą straż więzienna, budynek otoczyły pa
trole MO i WSW. Przybyłej delegacji "Solidarności" nie wpu
szczono na teren aresztu. Do ZR Jelenia Góra zgłaszają się 
rodziny aresztantów, domagając się podjęcia działań w celu 
wstrzymania represji wobec strajkujących. /tlx/ 

*WWWr,l,TJTTJ,1|,'VJ.I.V,'|l|WIW 
C i ą g d a l s z y s p r a w y b y d g o s k i e j . 
9.10 ZR Bydgoskiego odwołał gotowość strajkową w regionie 
i zapowiedziany wcześniej s trajk . Decyzję t ę podjęto w związ
ku z zapowiedzianym przez I KZD /patrz i AS nr 39, s . 211/ po
wołaniem Trybunału Społecznego dla ukarania i napiętnowania 
winnych przestępstw przeciwko polskiemu społeczeństwu /w tym 
sprawców prowokacji bydgosk ie j / , j e ż e l i do końca br. n ie 
zostaną oni ukarani przez powołane do tego organa państwo
we. / t l x / 

P r z e d p r o c e s e m A. S i w a k a . 8 .10 . w 
Ursusie odbyło s i ę spotkanie z J.Domagała, który wytoczył A. 
Siwakowi proces o znies ławienia / p a t r z : AS nr 24, s . 2 1 3 / . 
J.Domagała zdementował opin ie wygłaszane o nim na VIII P l e -
nu KC PZPR przez A.Siwaka. 

9 .10 . A.Siwak n i e s tawi ł s i ę przed sądem. Następny termir 
rozprawy wyznaczono na 4 . 1 1 . /"Niezależność" 9 1 12 .10 / 

W OBRONIE WIĘZIONYCH ZA PRZEKONANIA 

Z a t r z y m a n i e c z ł o n k ó w K O W z P i 
K P N . Jak podaje ZR "Podbeskidzie" 28.09 na terenie woje
wództwa b i e l s k o - b l a l s k i e g o zatrzymano członka regionalnego 
KOWzP - T.Wielgoławskiegp oraz dzia łacza KPN - K.Gąsiorow-
skiego . Przewieziono ichha przesłuchanie do KW MO w Bielsku 
B i a ł e j 1 wypuszczono po 20 godzinach. 

Tego samego dnia w mieszkaniu Wielgoławskiego przeprowa
dzono rewizję . / t l x / /ej A * 1.301/ 
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PRZECIW "SOLIDARNOŚCI" 
C z y s t k a w P r o k u r a t u r z e 
W całym kraju prowadzone są rozmowy" ż prokuratorami człon 
kami "Solidarności". Usiłuje się nakłonid ich do wystąpię 
nia ze Związku. Prokr .atorom w Krakowie 1 Szczecinie zapo 
wiedziano wyrzucenie z pracy jeśli nie wystąpią z "Soli
darności" do 30.09. 
W związku z represjami wobec prokuratorów KZ "Solidarnoś
ci" przy Prokuraturze Wojewódzkiej w Krakowie włączona 
została 30.09. w skład Komisji Robotniczej Hutników "Soli' 
darnoscl" Huty im. Lenina. 
KWI powiadomiła Prokuratora Wojewódzkiego, ze kontynuowa
nie represji wobec prokuratorów spowoduje natychmiastową 
obronę ze strony hutników. 
V Z P R p r z e c i w " S o l i d a r n o ś c i " 
^3.09. POP Instytutu Elektroniki Kwantowej WAT zaapelowa
ła do pracowników o poparcie jej działań mających na i•» iu 
zawieszenie działalności "Solidarności" na terenie Insty
tutu do czasu przyjęcia przez Sejm nowej ustawy o związ
kach zawodowych. W swojej uchwale POP stwierdza m.in. że 
istnienie koła "Solidarności" obnlia wiarygodność Wojska 
Polskiego wobec sojuszników Polaki a wobec szerokich kon
taktów organizacyjnych, "Solidarności" wątpliwe się staje 
utrzymanie tajemnicy wojskowej. /tlx/ * 
30.09 A.Siwak na spotkaniu z członkami związków branżowyok 
w Krośnie poinformował obecnych, że powołany został 6 oso
bowy Komitet Ocalenia Narodowego z generałami Jaruzelskim 
1 Kiszczakiem na czele. Wydzielone zostały tez specjalne 
oddziały wojska i milicji do tłumienia oporu społeczeństw* 
Z użyciem tych sił kierownictwo partii i rządu czakaó bę
dzie Jeszcze 2 miesiące dopóki nie osłabnie społeczne po
parcie dla "Solidarności". Należy liozvó sin z decyzją 
. cofnięciu rejestracji NSZZ "Solidarność*. o 

;:::':v:>tt!™'::;W:':^'v:-

C z ę s t o c h o w a 
ZR w Częstochowie został oficjalnie poinformo

wany o toczącym się postępowaniu przygotowawczym przeciwko 
dwóm pracownikom Regionu W.Więckowskiemu 1 J.Konstantinidiso-
wi. Postępowanie dotyczy "rozpowszechniania plakatów o treś
ci antypaństwowej i godzącej w sojusze PRL". W związku z na
silającą Bię akcją represji ze strony prokuratury i ponownym 
aresztowaniem M.Zembrzusklego /patrzi AS 39, s. 212/. ZR o-
głosił 25.09. gotowość strajkową w 6 zakładach w tym m.in. w 
Hucie im.Bieruta 1 MPK. Zakłady te złożyły jednocześnie 
poręczenie społeczne za Zembrzuskiego. 
28.09.Sąd uchylił areszt tymczasowy wobec H.Zemburzskiego 
motywując swoją decyzję brakiem przekonywujących dowodów, 
że kontynuował on przestępczą działalność po uprzednim u-
wolnieniu oraz sytuacją rodzinną /chora łona 1 dzieci wy
magające opieki/. Poręczenie społeczne Komisji Zakładowyd-
,6 zakładów nie zostało wzięte cod uwagę. /tlx/ 
15 członków "Solidarności" w Zakładach "Predom-Mesko" zos
tało już przesłuchanych w związku z wywieszeniem na tabli
cach artykułu pt. "Metody działania SB" /patrz: AS nr / 
"Solidarności" uniemożliwiono dostęp do zakładowej poligr< 111 • 1.10. Komisja Zakładowa ogłosiła na 1 tydzień goto
wość strajkową. 

4,10. w Fabryce Amortyzatorów "Polmo" przewodniczący Zw. 
Branżowych metalowców nad hasłem "Do prawdy przez Solldar 
ność" powiesił planszę "Naiwni twierdzą, as..." Następne
go dnia robotnicy nie chcieli podjąć pracy bez wyjaśnie
nia tego incydentu. Komisja Zakładowa "Solidarności" posti 
nowiła, że jeśli do 6.10. do godz.10.00 Topolski nie zos
tanie usunięty z pracy proklamuje w godz. 12.-13. strajk 
ostrzegawczy. Dyrekcja stwierdziła, że nie istnieją pod
stawy prawne dla usunięcia Topolskiego. Sytuaoja nia zmle-
nlła się po strajku. 7.10 o gods. 12.00 robotnicy wywiesi; 
Topolskiego na taczkach. 
A r a k ó w" - -
T.IoTpodczas rewizji na lotnisku zakwestionowano T.Wlokie-
mu7"red. naczelnemu Tarnowskiego Informatora Związkowego 
kilka egzemplarzy broszury "Zza kuli© bezpieki 1 partii 
j,ŚwlatłyJl,_/AS/ 
Pod tablicą ogłoszeniową "solidarności" zatrzymano 29.f/a., 
członków Prezydium ZR Z.Malldę 1 W.Jamrozika. Zatrzyma
nych zwolniono po telefonicznej interwencji ZR.t Tego saror -
go dnia 14 członków ZR 1 pracowników etatowych otrzymało 
wezwania na przesłuchanie w charakterze świadków w spra
wie "publicznego wyszydzania ustroju". Chodzi o plakatyt 
"Cyrk gospodarczy" 1 "To nic ale mamy *» to socjalizm . 
NiezSan-^sprawy sprofanowali nocą 9^10 krzyż - pomnik ro-
bo£niczegoPprotes!u lata 80, stojący przed Lubelskimi Za
kładami Naprawyjsaroochodów. 

JŁ.o.m i a 
Prokuratura wszczęła dochodzenie prseciwko miejscowemu od 
działowi "Solidarności" z art. 277 kk o kolportaż plakatu 
"Pierwszy efekt IX Zjazdu - obniżenie racji żywnościowych" 
Przesłuchiwani są kolejno członkowie Prezydium Oddziału. 

Były przewodniczący WRZ HI M.Wyszyński "Jako podejrzany 
0 czyn z art. 271 § 1 kk" został wezwany prse, prokuratur* woj.do stawienia się 6.10 w szpitalu psychiatrycznym w c*7, roszczy. /tlx/ 
M_i,j£ * ° VU£ 

A I I S ^ I Y 1 ? ^ o l i d a n i o ś c l " w ZpT "Predoi»~Servioe" 
o g ł o s i l i 7.10^ gotowość strajkową do chwil i zwolnienia z 
aresztu przewodniczącego XZ Ch. Tulaaza /pa trz i AS nr 39 
8 . 2 l 2 / . / t l X / 
N y s a 
TjjOi trzech współpracowników MKZ-u odpowiadało przed ko
legium ds . wykroczeń. Zarsuoano im, i T r o z l e p i a j ą c we 
wrześniu br . plakaty "Solidarności* zaśmiecal i mias^o.Ko-
r z « ™ . i m n k « V ° ° n y ° h W i n n y i " 1 * l * • * * * * * * > od i y i d S -
O s t r o ł ę k a 
W hódy"i 5 na 6.10 funkcjonarluasa MO włamali s i ę do ga
b l o t k i KZ miejscowych Zakładów nospodarki Komunalnej i za 
b r a l i wywieszone tsm materiały n t . Paktu Ribentrop-Mołotoy 
8,.10. wezwano na przesłuchania do Prokuratury Rejonowej 
Przewodniczącego KZ w Zakładach, odmówił on składania zez 
nań. Następnego dnia MO przeprowadziła rewinję w s i e d z i 
b i e oddzia łu . Zakwestionowano zdjęc ia uprzenio już zabra
ne z gabloty oraz posłanie Wolnych Sw.Zawodowych ZSRR do 
1 Zjazdu Krajowego, 
O s t r ó w M a z o w i e c k a 
Nieznani sprawcy pobili 29.09.pracownika biura oddziału 
"Solidarności". 
b.iu. Prokuratura Wojewódzka przedstawiła sekretarzowi 
ZR W.Wołyńskiemu zarzut * art. 270 f 1. Mołyńsklomu zarzu
ca się, ze wywiesił na budynku Zarządu plakaty wyszydzają 
ce i poniżające naczelne organa PRL. wcześniej taki sam 
zarzut przedstawiono pracownikowi IR P.Gumplowi. 
Ł.&) Prokuratura Wojewódzka w Lublinie zakończyła śledst-
wcTz art. 270 § 1 przeciwko redaktorom biuletynu "Solldar 
ność Ziemi Puławskiej* 

t"> y f\ u ft -£x 

Władze gminne nie wyraziły zgody na poświęcenie sztandaru 
NSZZ "Solidarność Chłopska" w P łowcach, 27.09 w czasie ur. 
czystości związanych z rocznicą historycznej bitwy. 
P a n d o m i e r a 
JU.09 zatrzymano z-cę przewodniczącego K8 Przedsiębiorstwa 
Gospodarki Komunalnej w trakcie kolportowania Informacji c 
Zjeździe Krajowym 1 materiałów nt. nadużyć mieszkaniowych 
miejscowych prominentów. Po przesłuchaniu zatrzymanego 
zwolniono. 
Prokuratura Wojewódzka wSi.dloach wszczęła postępowanie 
przeciwko oddllałowi Regionu "Mazowsze- W "okołowle Podia, 
kim? U10, przesłuohwanl byli M.*4be\ / P ™ ^ * ! ? " 0 * . ^ 
dzTał^TMaria Doncbach /..kr.tars/, J.Sl.wi.reki /Pracow 
n?k oddziału/. Prz.słuchanl. dotyosyto kolportażu nieza
leżnych wydawnictw 1 rospowszaohnląnla ^"f"??1*."*' „, . 
zbronl katyńskiej. Kilka dni prs.dt.li "f""i»"V»J M t a " 0 
żądał od oddziału zaprzestania akcji propagandowej. 
? sekretarz POP FSM w Skoczowi, zrywał 22.09 plakaty "So
lidarności" z hasłem "Kochajoi. S8RR bo wssystko mu zaw
dzięczamy" . 
fi ł u ti n V 
ProKuifctuM, skonfiskowała 25.09. matryc. 1 osęść nakładu 
regionalnego biuletynu. Przeciwko osłonkom ZR wszczęto 
śledztwo. Przedmiotem postępowania jest zamieszczaniu w 
serwisie Informacyjnym z 15.09 odezwy Solldarystów rosyj
skich do I KZD. Przesłuchano w tai sprawi. M.Wicskowskieg< 
/z-ca przewodniczącego BR/ 1 K.Speohta /rzeoznika prasowe-
ao/. 
3 u w a ł k 1 
w nocy z 25 na 26.09. zatrzymani zostali Przewodniczący 
ZR L.Blegalski 1 wiceprzewodniczący J.Stodlnskl. Przaszukt 
no im samochód, zakvrestionowano kilka wzorów, plakatów 1 
kilkadziesiąt już wydrukowanych. Usiłowano skłonie Biegal-
skieero do podpxsania protokółu stwierdzającego, li rozkle
jał . akaty o charakterze antypańncwowym 1 antyradzieckim. 
Tej samej nocy zatrzymano pracownika z.n. J.rtocko.wióz* 
on z Warszawy wydawnictwa dla biblioteki larsądu. HydawnU 
twa zakewstionowano, Placko został zwolniony rano. 

http://prs.dt.li


I N F O R M A C J E T Y G O D N I A 206 AS « 
w a t. b r 
ŚB" Uiyy7-"na" dworcu kolejowym pijany funkcjonarlus: 

kolegą zrywał komunikaty "Solidarności". 

W a r s z a w a 
£TnjT" zatrzymany został w trakcie rozlepiania plakatów pra
cownik kolportażu Mazowsza G.Kołnlerzak. Zwolniono go po 
przesłuchaniu. 

W ł o c ł a w e k 
22.ST"w Przedsiębiorstwie Sprzętu i Transportu Wodno-Me-
Tforacyjnego, Baza nr 5 we Włocławku, w trakcie załatwia
nia formalności przyjęcia do pracy, kierownik zakładu, 
zastępca i kierowniczka działu kadr pobili członka "Soli
darności" K.Bernysia. Jncydent miał miejsce po oświadcze
niu Bernysia, że będzie należał tylko do "Solidarności". 
Wcześniej 20.09 pobity został wa Włocławku przez niezna
nych sprawców inny członek "Solidarności" H.Odolczyk. 
?IIjB> P°d siedzibą ZR Ziemi Kujawskiej i DobrzyTsTŚeT~poaV 
rzucone zostały ulotki adresowane do "Braci Chłopów" ataku 
jące działaczy NSZZ RI "Solidarność". 

W y s z k ó w 
25 .09 MO poleciła zdjąć wywieszone w Domu Kultury ""Hutnik' 
'Tlję.cia z marszów głodowych w Warszawie i »<jdzi. 

O NIEZALEŻNOŚĆ PRASY ZWIĄZKOWEJ 

0 n i e z a l e ż n o ś ć p r a s y z w i ą z k o w e j 
24.09 zespół redakcyjnych "Wolnych Związków" w Bydgoszczy 
wystosował list do Prezydium I KZD NSZZ "Solidarność", w 
którym stwierdza! "W związku z odrzuceniem poprawki do Sta
tutu gwarantującej niezależność prasy związkowej protestuje 
my przeciwko interpretowaniu tego przez osoby odpowiedzial
ne za propagandę w Regionie bydgoskim i innych jako zgody 
najwyższej władzy Związku na całkowitą podległość merytory
czną gazet funkcjonariuszom Zarządu Regionu". /AS/ 

KULTURA, 

K o n f i s k a t a n i e z a l e ż n y c h w y d a w 
n i c t w . 30.09, przeprowadzono rewizję w mieszkaniach pra
cowników KKK NZS Bogumiła i Witolda Sielewiczów /współpraco* 
nicy "Nowej"/oraz Wacława Cholewińskiego /współpracownik Nie 
zależnej Spółdzielni Wydawniczej/. Skonfiskowano książki, 
papier i materiały drukarskie należące do Biblioteki Nieza
leżnych Wydawnictw przy "Solidarności" ZM "Ursus" oraz do 
KKK NZS. Jeszcze w trakcie rewizji do mieszkania slelewiczóv 
przybyli przedstawiciele Komisji Interwencyjnej Mazowsza oiai 
Zarządu Fabrycznego ZM "Ursus". Zażądali oni od milicji zwr< 
tu zarekwirowanych materiałów. Prowadzący rewizję odmówili. 

W oświadczeniu z 3.10. Komisja Zakładowa ZM "Ursus" stwiei 
dziła;"Brak ostrej i zdecydowanej reakcji na pierwsze prowo
kacyjne rewizje i zatrzymania grozi zniszczeniem niezależne
go ruchu wydawniczego i zakneblowania społeczeństwu ust". 

Prezydium KKK NZS stwierdziło 30.09i "jako organizacja 
studencka której istotnym celem jest ochrona kultury naro- . 
dowej, w przypadku kontynuowania tego typu działań, zgodnie 
z postanowieniami naszego statutu i wolą członków nie zawa-

•
ha.my się sięgnąć do najostrzejszych środków protestu". 

Niezależna Spółdzielnia Wydawnicza oświadczyła 1.10, że 
nie zamierza podporządkować się wchodzącej w życie 1 paź
dziernika ustawie o cenzurze "w niedopuszczalny sposób ogra
niczającej rozwój kultury w naszym kraju". 

6,17.10 podczas rozlepiania ulotek informujących o rewl 
zjach zatrzymano w Warszawie czterech członków NZS i "Soli
darności", których zwolniono po przesłuchaniu. 

7.10. wobec szykan ze strony władz przedstawiciele KKK 
NZS oraz "Nowej" zaproponowali "Solidarności" w "Ursusie" 
zawarcie umowy o współpracy. Jej szczegóły opracuje ufiU-
ska •Solidarność" /SI KKK NZS/ 

O ś w i a d c z e n i e N i e z a l e ż n e j O f l c y 
n y W y d a w n i c z e j " N o w a " . 1.10. Przedstawicie 
le Niezależnej Oficyny Wydawniczej w związku z wejściem w 
życie nowej ustawy o cenzurze wydali oświadczenie, w którym 
stwierdzają, iż ustawa ta nie jest zgodna z oczekiwaniami 
społeczeństwa. Wg. "NOW-ej" "jedynym kryterium oceny dzieła 
może być jego wartość literacka, artystyczna lub naukowa. 
"Nowa" ze względu na potrzeby ochrony wartości kultury 1 na 
powszechną społeczną akceptacją swojej działalności, przepi
som ustawy o cenzurze nie zamierza się podpodrządkować" 

Oświadczenie zawiera też prośba* przeciwko przeprowadzo
nej 30.09. rewizji u osób związanych z niezależnym ruchem 
wyćawniczym - W. i B.Sielewiczów i W.Holewińskiego. /tl> ' 

6-łO- Koło NSZZ "Solidarność" przy Instytucie Sztuki PAN 
podjęło uchwałę popierającą treść oświadczenia Niezależnej 
Oficyny Wydawniczej NOWA. /AF ' 

ROLNICY, 

n l k ó w u o z e s t -
p r o t e s t a c y j -

S z y k a n y w o b e c r o i 
n i c z ą c y c h w a k c j i 
n e j. ZG "Solidarności" RI w Lutocinie /woj. ciechanowskie/ 
poinformoał, że punkty skupu nie przyjmują płodów rolnych od 
rolników, uczeatniczącychw akcji niepłacenia składek ubezpie
czeniowych /patrz, AS nr 39, a. 215/. Podobne sygnały napły
wają od rolników z woj. lubelskiego. Natomiast w gminie KOT 
nopnica /woj. lubelskie/ rolnikom biorącym udział w akcji 
wstrzymano realizację przydziałów na sprzęt rolniczy, a z lei 
przedpłat na ten cel potrąca się odsetki od podatku. /SI Rol
ników, 23.09/ 

U ż y c i e s i ł y w o b e c s t r a j k u j ą 
c y c h r o l n i k ó w . Grupę 15 rolników z woj.sie
dleckiego protestującą przeciw krzywdzącej ich metodzie ko
masacji gruntów i prowadzącą od 5.10 strajk f «Pa«=V^y w Mi
nisterstwie Rolnictwa usunął przemocą oddział MO,.liczący ok 
50 funkcjonariuszy. Strajkujących załadowano ^o ̂ okarów 1 
wywieziono do lasu w okolice Garwolina. /"Wiadomości Dnia 
12.10/. 

W s p r a w 1 « r e k o m p e n s a t d l a r o l 
n i k ó w . 2.10. WKZ Jelenia Góra zaprotestował przeciwko 
potraktowaniu przeżWładze /komunikat z 9.09/ podwyżki cen 
skupu żywca wieprzowego jako rekompensat wzrastających kosz
tów utrzymania. /SI Rolników/ 

O c e n z u r o w a n i e t y g o d n i k a " O d r o 
d z e n i e " . W nr 13 tygodnika "odrodzenie" cenzura za
kwestionowała m.in. list otwarty do przewodniczącego Rady 
Państwa, wystosowany 4.09 przez Komitet Samoobrony Społecz
nej w zakładzie karnym w Wołowie /patrz, Inf. Tygodnia/. 
/tlx/ 

S p r o s t o w a n i e 
W związku z ukazaniem się na łamach waszego biuletynu 

"AS" nr 37 notatki zatytułowanej "Likwidacja serwisu aialo-
nogórsklego "SfoBt" - autorstwa redaktora tegoż pisemka 
kol. Z.Jeiinka, Prezydium Zarządu Regionalnego uznało za ce
lowe złożenie następującego oświadczenia: 

"Decyzję o likwidacji "Startu" podjęto pod presją szero
kich rzesz członków naszego Związku, którzy wytykali nam 
"pastwienie się" nad językiem polskim na łamach tego* pis
ma - nasz kolega Z,Jelinek,-co z ubolewaniem musimy przyznać 
nie posiada kwalifikacji predystynujących go do samdzlelne-
go redagowania plama, same dobre chęci niestety nie wystar.-
nają. 

Wobec powyższego postanowiono wydać pismo co^dzlenne, 
które reagowałoby natychmiast na wydarzenia w kraju - "ob
niżka płac" jest wynikiem zastosowania taryfikatora opraco
wanego przez pozanański i zielonogórski OBSZ przy współ
udziale głównych księgowych z KKP, zarządów Regionalnych 
Wrocław, Katowice i Zielona Góra. Żaden z etatowych pracow 
nlków zatrudnionych przez były MKZ nic otrzymał wypowiedzą, 
nia, natomiast doręczono propozycje nowych stanowisk pracy 
w troBce o poprawę organiaacji pracy w Zarządzie Regional-
ni'^,• Rzecznik Prasowy ZR NSZZ 

"Solidarność" Zielona Góra 
Zl< ona Góra, 24.09.1931r. Marian Podsada 

OGŁOSZENIE: Informujemy, że z' irispiracjiKomitetu Wydawniczego RegioTiu Mazows~z~e~ukazai,,t, nT7ZZZT*. — 
publikacja z serii Biblioteczka Wszechnic NSZZ "Solidarność" pt. "Czego można oczekiwać o^«knnn^f« 
autorów W.Sarneckiego i A.Gorazda. Cena 10 zł. Zamówienia należy kierować nTadr^sf Ks^Larnia Skłarto-
Instytutu Wydawniczego Związków Zawodowych, ul. Mariensztat 8, oo-302 Warszawa W ksleglrn? tafmo*™ 
także składać zamówienia na plakat "Licz na mnie" /dwie splecione dłonie znak " ^ n l r ^ L ^ r 
10 zł. Zamówienia związkowych jednostek organizacyjnych powinny £yć odpisane przefs^^nlka/-06"8 
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O ś w i a d c z e n i e s t r o n y r z ą d o w e j 
p o r o z m o w a c h w a. u c a. w a ł y R.M nr 199 

luąd rozważy sprawę, uchwały 199/81 Rady Ministrów z chwi
lą przedstawienia przez Związki Zawodowe realnych propozycji 
- dodatkowych czy innych niż to ujęto we wspomnianej uchwa
le - gwarantujących wzrost wydobycia tak potrzebnego dla krt 
ju .jla. 

Dziś nie ma innego skutecznego sposobu wzrostu produkcji 
i węgla, jak odwołanie się do załóg górniczych o dobrowolne 
przejściowe zwiększenie wysiłku i zagwarantowanie za ten do
datkowy wysiłek odpowiedniego wynagrodzenia. 

Rząd traktuje dobrowolną pracę w wolne soboty jako roz
wiązanie przejściowe 1 będzie czynił wszystko by poprawić 
warunki pracy i życia górników i ich rodzin. 

W celu omówienia działania uchwały nr 199/81 Rady Minis
trów biorąc pod uwagę'potrzebę wzrostu wydobycia węgla -
Rząd zwraca się do Związków Zawodowych o jak najpilniejsze 
podjęcie rozmów. 

Rząd - jak wielokrotnie dawał temu wyraz - jest otwarty 
na wszelkie propozycje umożliwiające rozwiązanie tego podst. 
wowego dla życia narodu problemu. 
O ś w i a d c z e n i e " S o l i d a r n o ś c i " p o 
r o z m o w a c h w s . u c h w a ł y R M nr 199 

Przedstawiciele załóg górniczych NSZZ "Solidarność",Kra
jowej Komisji Koordynacyjnej Sekcji Górnictwa, Krajowej Ko
misji Porozumiewawczej oraz Władz Regionu Sląfko-Dąbrowskle-
go w toku rozmów ze stroną rządową w dniu 28 września 1981r 
w sprawie uchwały Rady Ministrów nr 199/81 wyrazili przeko
nanie, że problem węgla 3>»t aktualnie najważniejszy dla 
funkcjonowania gospodarkdjcraju i wystąpili z następującymi 
postulatami i 
1. Zawieszenia wykonywania wyżej wymienionej uchwały. 
2. Podjęcia negocjacji w sprawie zmiany zasad płacowych uję
tych w tej uchwale na podstawie konsultacji z załogami gór
niczymi . 
Zmiany powinny uhonorować generalną zasadę nienaruszalności 
dobrowolnej pracy w dni wolne od pracy 1 zmierzać do rozło
żenia funduszy przewidzianych w uchwale 199 proporcjonalnie 
na wszystkie dni przepracowane. 

Zwrócono uwagę, że przed wydaniem uchwały nr 199/81 nie 
został zachowany przewidziany prawem tryb konsultacji ze 
Związkami Zawodowymi. Ponadto stwierdzono, że uchwała zakłó 
ciła tok wykonywania apelu KKP o przepracowanie 8 wolnych 
sobót. 

ritrona rządowa nie uwzględniła przedstawionych propozycji 
•najmując w swym oświadczeniu stanowisko, którego nie mogliś
my zaakceptować, odsuwa ona załatwienie naszych postulatów 
nie dając jednocześnie gwarancji ich realizacji. Stwierdza
my, że odpowiedzialność za następstwa nieuzasadnionego po
minięcia naszych propozycji obciąży stronę rządową. Oświad
czenie strony rządowej przedstawione zostanie przedstawicie
lom załóg górniczych w dniu 29 września br. 

O d e z w a K W K " M o s z c z e n i c a 

••i/A.:.mx<M»mma^',m>MSMm>» 

U c h w a ł a z e b r a n i a p r z e d s t a w i c i e 
li k o p a l ń i p r z e d s i ę b i o r s t w 
g ó r n i c z y c h . 

Zebrani przedstawiciele ZKZ Kopalń i Przedsiębiorstw Gór
niczych przedstawiając stanowisko załóg przez siebie repre
zentowanych podstrzymują w mocy uchwały z dnia 18 IX 1981 r. 
podjęte na spotkaniu na KWK "Katowice" dotyczącą stanowiska 
załóg wobec Uchwały 199/81 RM w części dotyczącej wynagro
dzeń za pracę. 
Zebrani przyjmują do wiadomości deklarację Rządu z dnia 
28 IX 1981 r. i oczekują jak najszybszej kontynuacji i fina-
lizacjl rozmów. Zebrani postanawiają zawiesić wykonanie Ape
lu KKP w sobotę 3 X 1981 r. Równocześnie podkreślamy wyraź
nie, że nie odrzucamy przepracowania reszty sobót apelowych 
ale je tylko przesuwamy w czasie. Podjęcie pracy w pozos
tałe soboty apelowe uzależniamy od dobrej woli Rządu wykazt.-
m j w prowadzonych rozmowach z naszymi przedstawicielami. 
Jednocześnxe podtrzymujemy nasze stanowisko, że węgiel wydo
byty w soboty apelowe ma być przeznaczony na potrzeby lud
ności naszego kraju. 
Katowice, 29.09.81 
A p e l p r z e d s t a w i c i e l i k o p a l i * 
d o I Z j a z d u 

Przedstawiciele KZ Kooalń oraz przedsiębiorstw górniczych 
zwracają Blę do delegatów}! KZD NSZZ "Solidarność" o przepro
wadzenie negocjacji za stroną rządową dotyczących wypłacenie 
ekwiwalentu za okres strajku protestacyjnego załodze KWK 
"Szczygłowice" oraz załogom kopalń biorących udział w straj-
k U O & i S m y f z T z a ł o g i kopalń wyrażają wolę wytężonej pr, 
cy na rzecz zaopatrzenia w tak potrzebny krajowi węgiel,jed
nak przez pożałowania godny, nieprzemyślany , bezzasadny 
krok podjęty przez prokuraturę pogwałcona została wolność 
działaczy Związku - załogi Kopalń zmuszone zostały do akcji 
protestacyjnych. 
Katowice, 29.09.81 r. 

Walne Zebranie Delegatów NSZZ "Solidarność" KWK "Moszcze
nica" rozważyło na zebraniu w dniu 22.09.1981 r. sytuację 
powstałą w wyniku uchwały 199/81 Rady Ministrów w sprawie i 
"środków zapewniających zwiększenie wydobycia węgla kamien
nego oraz innych środków wydobywanych w kopalniach głębino
wych ". 

Walne Zebranie stwierdza, że jednostronne przekreślenie 
przez Rząd porozumienia z 7.05.1981 r. stanowi kolejny akt 
zwiększenia napięcia w kraju i konfrontacji z naszym Związ
kiem. 

Wbrew tytułowi uchwały nie opiera się ona na motywach oko 
nomicznych lecz politycznych. Przede wszystkim ogromne zwięk 
szynie kosztu wydobycia 1 tony węgla w wolne soboty - burzy 
wszelkie szanse kalkulacji ekonomicznej niezbędnej w warun
kach rzeczywistej reformy gospodarczej. 

Wbrew uzgodnieniom przyjętym z naszym Związkiem - świad
czenia ustanowione w uchwale powiększają nawis inflacyjny 1 
przemieszczają środki ekonomiczne na zasadach preferencji, 
które stoją w sprzeczności z elementarnymi zasadami sprawie' 
dllwości społecznej. 

Zastosowanie 300% wynagrodzenia w wolne soboty stwarza i» 
żllwość malwersacji płacowych, zaś możliwość odbierania wol
nego dnia za przepracowaną sobotę, przekreśla w istocie efd. 
ty ekonomiczne przez pracę w wołnefeoboty. 

Wbrew podpisanym w Jastrzębiu porozumieniom o wolnych so 
botach i niedzielach w górnictwie uchwała ta spowoduje sy
tuację, w której pracownicy brygad remontowyah będą zmusze
ni pracować wszystkie niedziele. 

Uchwała dowodzi ponownie, iż Władze PRL nie są w stanie 
doprowadzić do intensyfikacji gospodarki narodowej Innymi 
środkami jak zwiększanie zatrudnienia i gospodarowania wol
nym czasem ludzi pracy,przy czym koszty społnozne zostają 
przerzucone na ludzi pracy Innych zawodów. -

Nawet w stosunku do systemu płacowego górników uchwała * 
stanowi pogwałcenie wszelkich przyjętych zasad, skoro za
miast doprowadzić do wzrostu stawek płacy zasadniczej zmie
rza do stwarzania "kominów zarobkowych", ludziom, którzy 
przybędą do pracy w wolną sobotę i niedzielę, nawet bez rze
czywistego osiągania efektów wzrostu wydobycia, 

Celem uchwały jest zdewaluowanie autentycznej wartości n 
szego Związku w oczach społeczeństwa i spowodowanie rozbi
cia wewnątrz Związku oraz aroganckie działanie z pozycji si
ły wbrew przyjętym porozumieniom. 

Szczególnie demonstracyjnym wprowadzeniem w błąd opinii 
publicznej jest stwierdzenie o rzekomym poparciu przez zało 
gi górnicze dla rozwiązań narzucanych przez uchwałę, bez ja
kiejkolwiek konsultacji społecznej, a w szczególności bez 
konsultacji z naszym Związkiem, z którym wynegocjowano poro
zumienie z 7.05.1981 r. 

Oświadczamy opinii publicznej, że następstwa uchwały 
199/81 będą równie "korzystne" dla społeczeństwa jak ogłosz< 
na niedawno podwyżka cen zboża i produktów mącznych takie 
przeprowadzone bez uzgodnienia z naszym Związkiem. 

Reprezentanci załogi KWK "Moszczenica" zrzeszeni w NSZZ 
"Solidarność" uważają za swój obowiązek poinformować społe
czeństwo, że kolejna próba przekupstwa górników oferowana 
przez władze w treści w/w uchwały nie ma nic wspólnego z da 
żeniem do wzrostu wydobycia węgla. 

Oświadczamy, że kolejny atak w jedność załóg górniczych 
nie zachwieje pozycji naszego Związku, lecz pogłębi brak za; 
frnia do władz szczególnie w klimacie, który stworzyło os
tatnia oświadczenie Biura Politycznego i Rady Ministrów. 

W OBRONIE WIĘZIONYCH ZA PRZEKONANIA od. 

G ł o d ó w k a f h . T u l a s z a 3..10 Christofor Tułasz pr 
przebywający w areszcie od 21.09 /patrz AS 39 s.212/ podjął 
głodówkę protestacyjną /zlx/ 
P r o c e s K P N . .Trwa w dalszym ciągu proces KPN. 24.09 
L. Moczulski odpowiadał na pytania obrońców m.in. na temat bro 
szury "Rewolucja bez rewolucji". Oświadczył on, że wszystkie 
działania KPN były zgodne z prawem. W tym samym dniu rozpo
czął: swoje zeznania Robert Szeremietiew. Nie przyznał się do 
zarzucanych mu czynów- Szeremietiew zeznawał 28,29,30.o9 i 
7,8.10 mówił m,in. o swojej działalności w PAX, o roli kośclo 
ła w historii politycznej Polski, składał wyjaśnienia na temat 
dok. >ntów Kierownictwa Akcji Bieżącej. 30.09 obrońcy złożył' 
kolejny wniosek o uchylenie aresztu wobec oskarżonych. 

/Wiadomości Dnia/ 
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.iia oraz oraz wzbogacenia go o nowe doświadczenia 
i wyniki prowadzonych w trakcie konkursów badań. 
Na wstąpię chcielibyśmy podzielić się. z następującym, 
być może bardzo kontrowersyjnym spostrzeżeniem. Z na
szych "doświadczeń wynika, że w przypadku konkursów w 
małych zakładach może być kłopot ze znalezieniem odpo
wiedniego kandydata, który spełniając wymagania kolej
nych etapów dotrwałby do etapu trzeciego, 
I tak w jednym z przedsiębiorstw pomimo że zgłosiło 
sie. na początku 14-tu kandydatów spełniających wymogi 
podane w ogłoszeniu, to w wyniku przeglądu opinii z 
poprzednich miejsc pracy komisja samorządu już na eta
pie wstępnej kwalifikacji odrzuciła aż 10 osób. Osoby 
te nie spełniały bowiem wymogu "czystości moralnej". 
Poza tym, ponieważ organizatorzy konkursu nie umieści
li w ogłoszeniu informacji, że instytucja nie zapewnił 
mieszkania od zaraz, kolejnych dwóch zamiejscowych kai 
dydatów zrezygnowało. Powstał więc problem dokonania 
wyboru z tak niewielkiej liczby, że w ogóle trudno by
ło mówić o wyborze. Po przeprowadzeniu badań zaczęliś
my się zastanawiać, czy w przypadku małych, nieatrak
cyjnych przedsiębiorstw /nieatrakcyjnych tzn. zlokali
zowanych daleko od centrum miasta,o utrudnionym do jaz1 
dzie, nierentownych, o tzw. trudnej'załodze itp./,nie 
należy przejść od razu do etapu U przyjmując zasadę, 
że dokona się wyboru takiego kandydata, który będzie 
dysponował najwyższymi potencjalnymi zdolnościami poz
walającymi mu w szybkim czasie stać się bardzo dobrym 
dyrektorem. 
Problem ten jest również istotny z innego powodu. 
Otóż z naszych doświadczeń wynika, że zdecydowana wleji 
szość kandydatów posiada wykształcenie techniczne /po
dobny rozkład obserwowaliśmy prowadząc badania wśród 
kadry kierowniczej, przemysłu okrętowego, gdzie stwiei 
dziliśmy techniczny typ wykształcenia u 80% responden
tów/. 
Od osób o takim wykształceniu trudno oczekiwać dużej 

wiedzy społecznej oraz wiedzy z zakresu ekonomiki i 
zarządzania przedsiębiorstwem, zwłaszcza w przypadku 
osób nie będących dotychczas dyrektorami. Niedostatki 
w tych dziedzinach pogłębiał jeszcze brak wymagań sta
wianych dyrektorom-praktykom w zakresie posługiwania 
się wiedzą ekonomiczną lub stosowania określonych so-
cjotechnik dla wywołania zamierzonych skutków w przed
siębiorstwie. Wręcz przeciwnie, nieraz celowe i opła
calne było maksymalizowanie kosztów i windowanie cen, 
aby jak najprościej zrealizować plan wartościowy. Ta
kie zarządzenie prowadziło do zerwania i tak dość ni
kłych związków pomiędzy pracą i zapłatą za nią. 
W nawiązaniu do tego problemu organizatorzy konkur

su postulowali skonstruowanie testu wiadomości spraw
dzającego orientację kandydatów w kategoriach ekono
micznych opisujących efektywność przedsiębiorstwa. 
Uznaliśmy jednak, że rozmowa na wybrane tematy według 
ustalonego, jednakowego dla wszystkich kandydatów har
monogramu pozwoli lepiej określić ich wiedzę, docie
kliwość 1 zainteresowanie sprawą. Naturalnie nie chcic 
libyśmy proponować naszego toku postępowania jako roz
strzygającego kwestię. Uznaliśmy tę sprawę za otwartą. 
Wyniki przeprowadzonych badań w trakcie etapu III. 
Stosownie do założeń, jakie przyjęliśmy w projekcie,-

dokonaliśmy oceny kandydatów pod względem posiadania 
zdolności i umiejętności do kierowania przedsiębior
stwem. Posłużyliśmy się testami inteligencji, pytania
mi sprawdzającymi wiedzę z zakresu zarządzania oraz 
kwestionariuszami osobowości badającymi odporność no 
sytuacje trudne, zdolności interpersonalne ze szczegó
łowym opisaniem stylu kierowania ludzi, a także bada
jącymi poczucie automonii wewnętrznej tzw. wewnątrz-
sterowność. 
Stwiedziliśmy, że wiedza kandydatów o kierowaniu przed 
siębiorstwem jest intuicyjna, a przy tym, szczególnie 
w jednym przypadku ogólnikowa, wyrażająca się znajo
mością haseł z problematyki kierowania bez rozumienia 
i znajomości treści, które hasła zawierają. Pod wzglę
dem efektywności intelektualnej oraz interpersonalnej, 
którą przewidywaliśmy na podstawie wyników uzyskanych 
przez osoby badane kandydaci znacznie różnili się. 
Tak np. jeden z nich charakteryzował się dużą łatwoś
cią interpersonalną, umiejętnością pozyskiwania sympa
tii otoczenia oraz zdolnością radzenia sobie w różnych 
sytuacjach społecznych. Okazało się jednak, że ujnujący 
sposób bycia jest podstawową techniką stosowaną przez 
kandydata przy rozwiązywaniu problemów merytorycznych. 
Powód był prosty. Kandydatowi wyraźnie nie starczało 
potencjalnych zdolności intelektualnych koniecznych 
przy rozwiązywaniu problemów i podejmowaniu decyzji. 
Interesujące, że w ramach istniejącego nadal systemu 
gospodarczego człowiek ten sprawował bez przeszkód róż 
ne funkcje kierownicze. Widocznie niedostatek zdolnoś
ci w niczym mu nie mógł zaszkodzić i był z powodzeniem 
kompensowany miłym, bezkonfliktowym sposobem bycia.War 
to mpżn ną marginesie dodać, że właśnie ten kandydat 
posiadał - jak wykazały badania - moralną i emocjonal
ną gotowość do zaakceptowania każdej sytuacji społecz
no-zawodowej . 

Drugi kandydat był inteligentny, pomysłowy i produk
tywny, bardzo dobrze koncentrował się na zadaniach,ko
rzystał z wcześniejszych doświadczeń, szybko się uczył 
Przy tym zdawał się żywić przekonanie, że zdolności In
telektualne zapewnią mu sukcesy także w kontaktach spo 
łecznych. Zakłada, że racja jest tylko jedna, bo można 
ją logicznie uzasadnić. Z tego powodu wystarczy posta
wić problem, a wszyscy, jeśli się tylko dobrze zastano 
wią, przyjmą takie same jak on /jego zdaniem - jedyne/ 
rozwiązanie. Taka postawa zwalniała go od poszukiwa
nia innych, pozaintelektualnyoh sposobów wywierania 
wpływu na otoczenie i pozyskiwania ludzi dla realiza
cji własnych pomysłów. W związku z tym nie miał szcze
gólnych sukcesów w kierowaniu. W efekcie stawał się 
bierny, ostrożny, jakby zdziwiony i zawiedzony, że oto 
czenie inaczej niż on rozumie sprawę. Zaznaczył się na 
tomiast brak cech rywalizacji w stosunku do podwładnyo* 
Wystąpiła raczej gotowość do popierania inicjatyw 1 po
mysłów pracowników. Tłumaczyliśmy to tym, że sam czująt 
się inteligentny nie obawiał się otoazenia w tym zakre-
sie. 
W tym miejscu chcielibyśmy przywołać raz jeszcze ze

brane przez nas wyniki kadry kierowniczej przemysłu 
okrętowego i porównać je z przytoczonymi wyżej przykła
dami. Stwierdziliśmy np., że u kierowników - stoczniow
ców nie występuje takie jak u badanych w konkursie kan-
Idydatów na dyrektorów rozbieżności pomiędzy funkcjono
waniem intelektualnym i interpersonalnym. Przeciwnie, 
wysoka intellgenaja korelowała z poczuciem zadowolenia 
is roli przywódcy. Mądrzy kierownicy byli na ogół ener
giczni, swobodni, pewni siebie, pełni inicjatywy, a 
przy tym mili dla otoczenia. 
Zastanawialiśmy się nad przyczyną różnic i stwier

dziliśmy, że istotną rolę mógł tu odegrać szczebel za
rządzania. W przemyśle okrętowym badaliśmy kierowników 
średniego szczebla oraz ich zastępców. I właśnie w gru 
ple zastępców na wszystkich szczeblach oraz u kierow
ników zajmujących niższe stanowiska w hierarchii orga
nizacyjnej było najwięcej osób bardzo dobrze funkcjo
nujących w sferze intelektualnej i interpersonalnej. 
Przyjęliśmy, że powodzenie na tych poziomach zarządza
nia bardziej niż gdzie Indziej zależy od indywidualnej 
znajomości procedur technicznego wykonania czynności 
zawodowych. Innymi słowy dobrym jest taki kierownik, 
który lepiej od podległych mu pracowników wie jak daną 
czynność wykonać, w jakim czasie i oprócz tego ma duże 
pomysłów usprawniających działanie. Sytuacja sukcesów 
utrwala w nim zadowolenie, dodaje energii i napawa pev 
nością siebie /co uwidoczniło się w kwestionariuszach 
osobowośal/. Natomiast na wyższych szczeblach zarzą
dzania powodzenia nie zapewnia nawet bardzo dobra zna
jomość jednej czynności. Trzeba umieć utrzymać dyscy
plinę organizacyjną i kadrową, a w tym celu niejedno
krotnie konieczne się staje wytworzenie odpowiedniego 
klimatu wśród pracowników, tak aby nawet nie rozumie
jąc całości procesu produkcyjnego chcieli wykonywać j« 
den jego element na odpowiednim poziomie. 
Poświęciliśmy tyle miejsca porównaniom, żeby podkreś
lić dwa czynnikit 
po pierwsze, chcieliśmy zwrócić uwagę, że kierowanie 
na określonych szczeblach organizacyjnych w niejednako 
wym stopniu zależy od własnych zdolności lub od zdol
ności podległych pracowników, po drugie, chcieliśmy 
przestrzec przed daleko idącymi, rozstrzygającymi próg 
nożami opartymi na obserwacji funkcjonowania kandydata 
w dotychczasowych rolach zawodowych /świetny kierownik 
działu, a nawet wydziału niekoniecznie musi się okazać 
równie znakomity w roli dyrektora/. 
W konkluzji stwierdziliśmy, że prognoza na temat funk
cjonowania przyszłego dyrektora musi brać pod uwagę 
nie tylko jakość wyników uzyskiwanych dotychczas, ale 
także jakość sytuacji, w których zostały osiągnięte, 
ich zakres, złożoność itp. 
Analiza dotychczasowej realizacji etapu IV. 
Svabością dotychczasowego sposobu realizacji tego 

etapu jest pośpiech z jakim samorządy pragną doprowa
dzić do wyboru dyrektora, Bierze się to stąd, że "sta
ry" dyrektor przestaje się angażować w kierowaniu 
przedsiębiorstwem a nowego ciągle brak. Bardzo dobre 
przygotowanie tego etapu wymagałoby opracowania opisu 

vsytuacyjnego na podstawie danych z przedsiębiorstwa organizującego konkurs. Odpowiedzi na pytania postawio 
ne v opisie przybliżyłyby organizatorom sposób myśle
nia andydatów oraz stosowane przez nich techniki roz
wiązywania problemów zakładu praay. Pozwoliłyby rów
nież dość konkretnie ocenić ich wiedzę stosowaną a tak 
że doświadczenia społeczne. Tę metodę postulowaliśmy 
jako konieczne uzupełnienie technik przyjętych w III 
etapie. 
Zakończenie 
Autorzy bardzo proszą wszelkie uwagi kierować na adres 
Jan Krzysztof Bielecki 
Ośrodek Prac Społeczno-Zawodowych 
przy Zarządzie Regionalnym 
80-244 G d a ń s k 
ul.Grunwaldzka 103 
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OPSZ przy 
Zarządzie Regionalnym 
"Solidarność" w Gdańsku 

P r o j e k t w y b o r u d y r e k t o r a 
p r z e d s i ę b * o r s t w a 
Uwagi wprowadzające 

Niniejsze opracowanie stanowi jedną z propozycji 
sposobu wyboru dyrektora przedsiębiorstwa metodą kon
kursu. Scenariusz ten powstał w oparciu o doświadcze
nia zdobyte w bezpośrednich kontaktach z. kadrą kierów 
niczą i pracownikami szeregowymi zakładów pracy w 
związku z przeprowadzanym tam konkursem oraz w opar
ciu o sprawozdania z przeprowadzonych już konkursów 
prezentowane w prasie, w tym także w prasie związko
wej . 
Prezentowany projekt opiera się na założeniu, że nie 
jest możliwe przygotowanie jednego, zunifikowanego re
gulaminu określającego sposób wyboru dyrektora drogą 
konkursu. Istnieje bowiem wiele problemów warsztato
wych, które szczegółowo określą tryb postępowania w 
tym zakresie dopiero w wyniku powstania samorządnej 
decyzji załogi o potrzebie konkursu w przedsiębior
stwie. 

Przy przeprowadzaniu konkursu postuluje się jako,ce
lowe korzystanie z usług ekspertów - konsultantów,spe 
cjalistów z zakresu zarządzania z głoseąj opiniującym. 
Konkurs powinien odbywać się pod patronatem samorządu 
przedsiębiorstwa powołującego w tym celu specjalnie 
wyłonioną komisję. Za bardzo istotne uznaje się prze
prowadzanie konkursu w kilku etapach. Taka procedura 
umożliwia lepszą selekcję kandydatów,likwidując na ko-
lejnych szczeblach błędy subiektywizmu w ocenie 1 pizy 
padkowości w kwalifikowaniu osób na stanowiska klerów 
nlcze. 
Cele konkursu 
Celem głównym konkursu na dyrektora jest dobór kandydi 
ta odpowiadającego swoimi właściwościami aktualnym po
trzebom przedsiębiorstwa oraz rozumiejącego istotę i 
mechanizmy reformy gospodarczej opartej na systemie 
samorządowym. 
Celem szczegółowym jest wybór osoby charakteryzującej 
się wiedzą fachową z zakresu zarządzania przedsiębior
stwem, odpowiednim stażem pracy, a w tym - doświadcze
niem w kierowaniu zespołu udokumentowanym stażem na 
stanowiskach kierowniczych, osobowościami zdolnościami 
w zakresie kierowania oraz postawą moralną gwarantują
cą społecznie pożyteczne intencje działań przyszłego 
dyrektora. 
Etapy realizacji! 
I. Zamieszczenie ogłoszenia w prasie na temat organi
zowanego konkursu. 

Przy redagowaniu ogłoszenia należy podać wymagania 
wstępne, które powinien spełnić kandydat. 
W większości dotychczas publikowanych ogłoszeń akcentu 
je się: 
- wykształcenie wyższe /bez określenia rodzaju/, 
- staż pracy ogółem /z reguły ponad 10 lat/, 
- staż na stanowiskach kierowniczych /z reguły ponad 
5 lat/. 
Uwagi praktyczne: 

Jak wynika z dotychczasowych doświadczeń w ogłosze
niu należy dokładnie określić jakie dokumenty powinni 
nadesłać wraz z ofertą kandydaci /np. kwestionariusz 
osobowy i życiorys/. Występuje bowiem zjawisko nadsy
łania tylko pisemnych oiert co powoduje utrudnienia w 
prowadzeniu wstępnej kwalifikacji. 
Ponadto proponuje się zamieszczanie w ogłoszeniu wyma
gań dotyczących tych umiejętności, których posiadanie 
jest niezbędne z punktu widzenia funkcjonowania danego 
przedsiębiorstwa /np. w przedsiębiorstwie handlu za
granicznego kandydat na dyrektora powinien znać przy
najmniej jeden język zachodnio-europejski/. 
II. Wstępna kwalifikacja kandydatów. 

Wstępnej kwalifikacji można dokonać tylko według krj 
teriów wymienionych w ogłoszeniu lub też w wyniku ana
lizy kilku dodatkowych kryteriów formalnych. 
Mając ten drugi sposób na uwadze można np. ocenić kan
dydatów na podstawie następujących kryteriów dodatko
wych: 
- wiek, 
- znajomość języków obcych /w niektórych przedslębior 
stwach jest to umiejętność' niezbędna/, 
- ścieżka kariery /na podstawie kwestionariusza osobo
wego można uzyskać dane o częstotliwości zmian pracy i 
rodzaju branż, w których pracował kandydat/, 
- miejsce zamieszkania /należy tu rozważyć akceptowa
nie kandydatów zamiejscowych pod względem możliwości 
zapewnienia Im mieszkania służbowego/, 
- opinia z poprzedniego miejsca pracy /nie zaleca się 
zbierania formalnych opinii z działów kadr o kandyda
tach/. Zaleca się natomiast zasięganie opinii w bezpo< 
rednich kontaktach z przedstawicielami załogi przedsi« 

blorstwa dotychczas zatrudniającego kandydata. W tym 
celu proponuje się wykorzystanie kanałów organizacyj
nych /np. przedstawiciele związków przedsiębiorstwa 
ogłaszającego konkurs konsultują się z reprezentantami 
związków przedsiębiorstwa zatrudniającego kandydata, 
przedstawiciele NOT-u i innych organizacji - ze swoimi 
odpowiednikami/. 
Etap ten kończy się zakwalifikowaniem kandydatów speł
niających powyższe kryteria. Kandydaci ci przechodzą 
do następnego etapu konkursu. 
III. Ocena potencjalnych możliwości kandydatów do kie
rowania przedsiębiorstwem. 
Etap ten składa się z dwóch części: 
1/ psychologiczne badanie zdolności kandydata, 
2/ sprawdzenie wiedzy kandydata. 
Ad.l/ Celem badania psychologicznego jest uzyskanie 
obiektywnej i szczegółowej oceny tych umiejętności kar 
dydatów, które są szczególnie ważne z punktu widzenia 
zarządzania przedsiębiorstwem. 
Uważa się, że podstawą efektywnego kierowania są 

trzy rodzaje sprawności: techniczne, interpersonalne 
i konceptualne. Mianem sprawności określa się takie ce 
chy, które ujawniają się w działaniu 1 mogą być weryfl 
kowane przez uzyskane wyniki. Sprawności techniczne wy 
rażają się w znajomości procedur, według których wyko
nywane są czynności profesjonalne w zakładzie pracy. 
Jest to sprawność w operowaniu rzeczami. Sprawności 
interpersonalna wyrażają się we wszystkim tym co doty
czy motywowania ludzi, pobudzania ich do pracy, porożu 
miewania się z nimi i pozyskiwania ich akceptacji dla 
podejmowanychdecyzjl. Sprawności konceptualne polegają 
na umiejętności widzenia instytucji jako całości,ale 
takie dostrzegania powiązań pomiędzy poszczególnymi 
jej działami i szczeblami organizacyjnymi, a także po 
wiązań z otoczeniem zewnętrznym , społecznym i ekono
micznym. 
Ad.2/ Proponuje się przygotowanie zestawu pytań np. 
w ilości po 5, na które kandydaci musieliby udzielić 
ustnej odpowiedzi przed komisją samorządu przedsię
biorstwa. Zakres pytań powinien głównie obejmować za
gadnienia związane z ekonomiką 1 organizacją zarządza 
nia przedsiębiorstwem. Celowym byłoby połączenie wy
branych zagadnień z tych dyscyplin z problematyką 
wprowadzanej reformy gospodarczej opartej na systemie 
samorządowym. 
Uwagi praktyczne 

Po przeprowadzeniu III etapu dokonuje się oceny kan 
dydatów na podstawie wyników ich odpowiedzi złożonych 
przed komisją samorządową, a dopiero potem uzupełnia
ne są przez psychologów. Postępowanie według tej ko
lejności zapewnia niezależność ocen komisji od wyni
ków badań uzyskanych przez kandydatów w testach. 
IV. Konfrontacja kandydata z wybranymi problemami 
przedsiębiorstwa ogłaszającego konkurs - dyskusja 
problemów. 

Do tego etapu proponuje się dopuścić tylko najlep
szych kandydatów wyłonionych w dotychczasowych elimi
nacjach. Przed przystąpieniem do tej decydującej częś 
ci kandydaci muszą mieć możliwość zapoznania się z ma 
teriałaml charakteryzującymi działalność przedslębior 
stwa. Wyboru danych powinni dokonać kandydaci,nato
miast pvobl«m przedsiębiorstwa do dyskusji powinna 
przygotować komisja samorządowa. 
W dyskusji problemowej biorą udział wszyscy finaliści 
którzy na podstawie informacji rzeczywistych uzasad
niają przed komisją-samorządową swoje decyzje rozwią
zania przedłożonego im sytuacyjnego opisu przedslę^ 
blorstwa. 
Uwagi praktyczne 

Za szczególnie ważne dla tego etapu uważa się powo
łanie podkomisji składającej się ze specjalistów' z 
przedsiębiorstwa ogłaszającego konkurs. Uważa się, że 
specjaliści tacy lepiej niż konsultanci z zewnątrz są 
w stanie ocenić wypowiedzi kandydatów z punktu widze
nia specyfiki przedsiębiorstwa. 
Uwagi końcowe 
Dokonanie wyboru w oparciu o przedstawiony scenariusz 
nie daje oczywiście gwarancji, że nowy dyrektor będzie 
doskonały i w 100% efektywny w rzeczywistym kierowaniu 
zakładem pracy. Jednakże przedstawiona tu procedura 
znacznie obiektywizuje wybór przyszłego dyrektora i 
dlatego jest lepsza od dotychczas stosowanych technik 
dob u kadr kierowniczych. 
A n e k s 1 

Niniejsze opracowanie stanowi integralny materiał dc 
projektu wyboru dyrektora przedsiębiorstwa. 
Po opracowaniu tego projektu autorzy spotkali się z U 
cznymi uwagami i pytaniami ze strony samorządów praco* 
niczych przygotowujących się do wyboru dyrektora meto
dą konkursu. 
Powstała więc potrzeba poszerzenia pierwszego opraco-
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w sprawie uahwalońych przez Sejm ustawo przedsiębiorstwach 
państwowych i o samorządzie załogi nrzedsiębiorstwa oaństwo-
wago. 

Podstawowe zasady określające nasze stanowisko. 
5rawna uregulowanie statusu przedsiębiorstwa i " 

I 
1. yrawna ureguiowanie statusu przedsiębiorstwa~X"samorządu 
pracowniczego jest podstawowym elementem, a zarazem warun
kiem wstępnym reformy gospodarczej. Przeoisy obu uchwalonych 

1. W art. i stwierdza ślą, że organy przedsiębiorstwa podej
mują decyzje i organizują działalność przedsiębiorstwa w ce
lu "wykonania zadari przedsiębiorstwa'.' Zbliżony zapis znajdu
je się w art. 2 i art. 46 ustl, gdzie mowa o r, godności dzia
łania przedsiębiorstwa z planem społeczno-gospodarczym.Oba i 
podkreślone terminy /"zadania" 1 "zgodność z planem"/ są ter 
minami opisującymi działania przedsiębiorstwa w systemie na-
kazowo-administracyjnym. W zreformowanym systemie gospodar-

prze* Sejm PRL ustaw mogą~być zatem dyskutowana ty lito ~w"s zer czY®i opartym na "ekonomicznych narzędziach polityki gcspo-
szej perspektywie celów reformy i docelowego kształtu gospo-1 <3arol'sJ ' /Kierunki reformy gospodarczej, Warszawa, lipiec 
darki. ' I 1981 atr. 20/ rozbieżność między planem centralnym, a wynika 
2. Konieczność przeprowadzania szybkiej i radykalnej reformy! m i działalności przedsiębiorstw dowodzić będzie, że central-
yoapodorczej wynika zi ny planista śle skonstruował założenia i cele planu, bądź 
a/ ekonomicznej nieefektywności i społecznej kompromitacji te* niewłaściwie posługuje się instrumentami ekonomiczno-fi-
dotychczasowego nakaaowo-admlnlstracyjnogo systemu planowania n a n a o w y m l PQzostaJ«VCyml w jego gestii. Wskazane zapisy usta-
i zarządzania gospodarką narodową, wy m°9ą stanowić podstawę do ingerencji organu nadzoru lub 
b/ głębokości i zasięgu kryzysu społeczno-gospodarczego,ktć- o r 9 a n u założycielskiego przy pomocy nakazów i zakazów i raa-
rago nie uda się przezwyciężyć nrzy pomocy metod administra- llzov'ania pożądanego stopnia intensywności plonowania przy 
cyjnych, pomocy metod administracyjnych, a także podstawą do konstruk 
o/ dezintegracji gospodarki do tego stopnia, że tylko natych 0;|1 Ua,-awy o Planowaniu pogłębiającej to niebezpieczeństwo. 
miastowe oparcie jej rekonstrukcji na woli i motywacji załćg jfepJfO" "n^fo usunąć^ 
warunkowanych rzeczywistą kontrolą nad procesem produkcji i 2- Absolutnie niedopuszczalny jest zapis w art.5 ust.2,zgod-
dystrybucji, może powstrzymać kumulatywny proces upadku gos- n i e z kt<5rym Ra(Sa Ministrów określi w drodze rozporządzenia 
podarczego. zakres stosowania ustawy "także do wykonujących te zadania 
3. Zgodnie z tą diagnozą uważamy, 4a mechanizm funkcjonowania. /ch°da> ° potrzeby obronności 1 bezpieczeństwa państwa - J.s 
zreformowanej gospodarki narodowej musi się opierać na: H.Sz./ jednostek organizacyjnych innych przedsiębiorstw".Ża
rt/ uspołecznianiu planu i procedury planistycznej w skali ma- p i s t e n wyłącza spod działania ustawy wszystkie tzw, "Wydzia 
kroekonomicznej, ły S". Znaczna liczba takich wydziałów w przedsiębiorstwach 
b/ samodzielności przedsiębiorstw 1 samorządności ich załdg, przemysłowych sprawia, że jest to jeden z zapisów najmocniej 
c/ ekonomicznych narzędziach realizacji planu i polityki gos godzących w reformę gospodarczą. Poza jej oddziaływaniem 
podarozej państwa. znajdzie się nie tylko prssamyeł zbrojeniowy -̂ odległy M.ON /CO 
4. Wynika zatem jednoznacznie, 4e ocena wszelkich projektów 3 a a t zrozumiałe/, ale w ietocle niemal cały przemysł kluczo-
kktów prawnych oraz aktów już uohwalonyoh, dotyczących raforW pracujący na potrzeby cywilne. Zapistw?,, zroo^e * uchwa
ły gospodarczej, muel być dokonywana w oparciu o dwa p"-^*-n-'ł?, »*«<*» NSZZ "Solidarność" a dn. 3 oazWie/njTsa IFBI r.nai 
wowe kryteria: leży skreśilcT 
a/ stopień likwidacji w danym akcie prawnym instrumentów na-3- Art. 5 otwiera ponadto długą listą odesłań do rozporządzi 
kazowo-admlnistraoyjnego ingerowania w sprawy przedsiębiorąc Rady Ministrów. I tak w całej ustawie rozporządzenia Rady Mi-
oraz kanałów umożliwiających orzesyłanie tych nakazów bez nistrów dotyczą: 
względu na to, ozy prsyjmują one formę obligatoryjnych "dyrek- »/ zakresu stosowania przepisów ustawy do przedsiębiorstw poi 
tyw planietycznych", ozy też "woluntarystycznyoh" decyzji or-la9łych M 0 N' Ministrowi Finansów i Ministrowi Sprawiedliwości 
ganów administracji państwowej, 
tyw planietycznych", ozy też "woluntarystycznyoh" decyzji ,. 
ganów administracji państwowej, /czego nie kwestionujemy/ oraz wydziałów S" /patrz wyżej/. 
b/ stopień w jakim dany akt prawny stwarza warunki dla urze- */ warunków i zasad działania przedsiębiorstw użyteczności 
czywistnienla zasady autentyoznej samorządności załóg przed- publicznej /art.8/ 
slębiorstw,' o/ warunków i trybu tworzenia przedsiębiorstw wspólnych prze*. 

Bez spełniania wymienionych kryteriów warunek uspołecznię- terenowe organa administracji państwowej /art.19/ 
nia planowania makroekonomicznego będzie - bez względu na &l warunków i trybu tworzenia przedsiębiorstw wspólnych przes 
kształt przyszłejOstawy o Planowaniu - niemożliwy do zreali- przedsiębiorstwa państwową /art. 11/. 
zowania. e/ zasad i sposobu prowadzenia rejestru przedsiębiorstw pan-

Opierając się na wyżej wyłożonych zasadach przedstawiamy stwowych, danych podlegających wpisowi itd. /art. 22/ 
nasze stanowisko w sprawieuchwalonych przez Sejm uetaw o f/ warunków i trybu łączenia, podziału i likwidacji przedslę-
przedsiębiorstwach państwowych i o samorządzie załogi przed- biorstw państwowych /art. 2 3/ 
sląbioretwa państwowego, 9/ zasad prowadzenia konkursu /art. 35/ IX- AnaU»a ustawy o przedsiębiorstwach państwowyoh. "/ możliwości, zasad, warunków i trybu zbywania przez przod-

Stereg priaplśow''ustawy' o przedsiębiorstwach 'państwowych siębiorstwa państwowe mienia jednostkom gospodarki nleuspołe-
stoi w wyraźnej sprzeczności z zasadą samodzielności przedsie cenionej /art. 4 3/ 
blorstwa /relacja przedsiębiorstwo - organ założyoielski/, i/ trybu 1 warunków tworzenia zrzeszeń obowiązkowych oraz za-
utrzymując podstawy administracyjnej ingerencji organów wła- kresu nadzoru nad nimi /art. 66/ 
dzy państwowej w wewnętrzne sprawy przedsiębiorstwa. 3/ zasad, terminu i trybu likwidacji zjednoczeń /art. 67/ 

Jest to zarzut podstawowy. Jeśli bowiem celenreformy goapc Regulacja większości tych problemów winna była nastąpić w 
darczej ma być złamanie nakazowo-administracyjnego stylu za- trybie ustaw sejmowych, a nie w drodze rozporządzeń Rady H.1-
rzadzania gospodarką, to istnienie w ustawie zapisów umożli- nistrów - po uchwaleniu przez Sejm ustawy. Należy w te) chwi-
wlająoych ingerencję administracyjną,lub po pros;u wyłącza- li domagać się, by wszystkie rozporządzenia wykonawcze zwią-

•
ących część przedsiębiorstw z zakresu oddziaływania projek- zane z obu ustawami były negocjowane ze związkami zawodowymi 
owanych nowych mechanizmów ekonomicznych, należy uznać za 

'niespełnienie przez ustawę jej zasadniczych zadań. Jest to 
tym bardziej niepokojące, Ż-J taki kształt pierwszej z ustaw 
dotyczących reformy, i reformą tę otwierających, stawiać mu 
si pod znakiem zapytania reformatorskie intencje rządu 1 
s.ejmu. 

Ustawa sejmowa zawiera ponadto kilka dalszych poważnych 
mankamentów: 
- znajduje się w niej kilkanaście odesłań do aktów prawnych 
niższego rzędu /rozporządzeń Rady Ministrów/, które na ogół 
nJe będąc poddane żadnej szerszej konsultacji lub kontroli, 
zawężają 1 deformują przepisy uataw sejmowych, 
- posiada wiele zapisów niejasnych i nieprecyzyjnie sformu
łowanych, mogących stać się obiektem przetargu między samo
rządami a administracją i tym samym stanowić zalążek sta
łych konfliktów, 
- zawiera szereg zapisów wzajemnie się wykluczających, np. 
gdy w artykule ustawy o samorządzie mówi się, że o danej 

i ruchem samorządowym. 
4. Zastrzeżenia budzi procedura tworzenia przedsiębiorstw, 
przedstawiona w art. 9 ust 1, gdzie stwierdzono, że przedsie 
biorstwo państwowe jes.t tworzona przez "naczelny lub central
ny organ administracji państwowej oraz przez terenowy organ 
admlniątracji państwowej na podstawie uchwały właściwej rady 
narodowej". Należałoby przede wszystkim uzupełnić tę listę 
instytucji uprawnionych do tworzenia przedsiębiorstw o wymie
nione w art. 11 ustawy przedsiębiorstwa państwowa, która "ino 
gą'wspólnie utworzyć przedsiębiorstwo państwowe" oraz o poje 
dyricze przedsiębiorstwo, tak, aby odebrać administracji pań
stwowej monopol na tworzenie przedsiębiorstw. Ponadto, w 
przedstawionym kształcie analizowany przepis "dyskryminuje" 
terenowe organy władzy państwowej, uzależniając je od decyzji 
właściwej rady narodowej, podczas gdy organ naczelny lub cen 
tralny podjąć może działalność inwestycyjną bez zgody Sejmu. 
W tej zatom formie przepis ten umożliwia kontynuowanie inwes 
tycyjnej "radosnej twórczości" rządu. Zapis ten należy prze-

kwestil decyduje samorząd, w ustawie zaś o przedsiębiorstfcacli formułować, tik, aby uwzględniał postulat sejmowej kontroli 
- że dyrektor lub organ założycielski, 
Hiesposób określić na podstawie obu ustaw hierarchię ciał -

zarządzających w przedsiębiorstwie, gdyż wszystkie mające w 
nim coś do powiedzenia Instytucje /samorząd, dyrektor,organ 
założycielski/ mogą się wzajemnie blokować, odwoływać od de
cyzji powodując ich zawieszenie itd. 

Stwierdzamy w sumie, że z punktu widzenia teorii i prakty 
ki zarządzania uchwała Sejmu wręcz kompromituje i dyskwali
fikuje jej autorów. 

Przedstawione uwagi potwierdza analiza konkretnych zapi
sów zawartych w ustawie o przedsiębiorstwach. I taks 

nad rządowymi projektami inwestycyjnymi ex anta. 
5.1. wszystkich miejscach, qdzie mowa jest o "przepisach 
ustawowych" /np. art. 14 ust.2 i art.15 ust.3/, należy wpro
wadzić wyraźny zapis, że chodzi o ustawy sejmowe. Zapis taki 
jest niezbędny bowiem: "W świetle dotychczasowej praktyki 
"ustawa" to każdy obowiązujący przepis Drawa /por. art.XVI 
przepisów wprowadzających do Kodeksu Cywilnego/". /Centrum 
Obywatelskich Inicjatyw Ustawodawczych str.4/ Brak takiego 
uściślenia grozi inflacją rozporządzeń Rady Ministrów oraz 
innych organów władzy administracyjnej zmierzających do przy 
wrócenia w pełnym zakresie systemu nakazowo-administracyjne
go przy pomocy aktów niższego rzędu. 

-
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6.. Art. 18 wymienia rodzaje przedsiębiorstw, których statu
ty wymagają zatwierdzenia przez organ założycielski. Lista 
te uległa rozszerzeniu w ostatniej chwili, bez powiadomieni? 
o zmianach przedstawicieli "Solidarności". Minimum zmian,ja
kich należy sile, domagać w odniesieniu do tego artykułu, to 
prawo samorząd . do uchwalania statutu tych przedsiębiorstw, 
przy jednoczesnym zagwarantowaniu organowi założycielskiemu 
prawa do zaskarżenia statutu.przed sądem. 
Zaznaczmy w tym miejscu, że sprawa kto zaskarża jest niezwy
kle istotna również w odniesieniu do innych punktów obu us- i 
taw; rady pracownicze zmuszane arbitralnymi decyzjami admi
nistracji państwowej do "biegania" po sądach szybko się znie 
chęcą. Odwrócenie procedury /organ założycielski zaskarżają
cy decyzję rady/ jest również zgodne z deklarowanymi inten
cjami reformy gospodarczej. Tylko w tym przypadku można bo
wiem mówić o likwidacji mechanizmów administracyjnej ingeren 
cji 1 o odbiurokrat"zowaniu gospodarki. Ciężar skarżenia 1 
zdobywania dowodów musi spoczywać na administracji. Wgkazant 
zmiany winny objąć co najmniej przedsiębiorstwa wymienione W 
art. 18 ust. lp.2 i 4. 
7. Ustawa przyznaje organowi założycielskiemu niesłychanie 
szerokie uprawnienia ingerencji administracyjnej. Wprawdzie 
w art. 4 i w art. 52 stwierdza się, żo organy założycielskie 
mają prawo władczego wkraczania w sprawy przedslębiorstwa"tyl 
ko w wypadkach przewidzianych przepisami ustawowymi", okazu
je się to być ograniczenie tylko pozorne; z dalszych zapisów 
ustawy wynika bowiem, że organ założycielski ma prawos 
a/ likwidować przedsiębiorstwo i to z własnej Inicjatywy,bez 
względu na wyniki ekonomiczne osiągane przez przedsiębiorstw* 
1 bez zgody rady pracowniczej /art. 23 i art. 24/; likwidacji 
przedsiębiorstwa nie została uwarunkowana koniecznością prze
prowadzenia postępowania upadłościowego, 
b/ odebrać przedsiębiorstwu dowolną część jego mienia /art. 
40 ust.2/ mimo zapewnienia, że jest inaczej /art.40 ust.l/, 
c/ decydować o profilu produkcji przedsiębiorstwa i jego zmlł 
nie /art. 9 ust.2 i art. 49 ust.2/ 
d/ nałożyć na przedsiębiorstwo obowiązek wprowadzenia do pla
nu przedsiębiorstwa zadania lub wyznaczyć mu zadania poza pla 
nem /art. 54 ust.l/, 
e/ powoływać 1 odwoływać dyrektora w wypadku przedsiębiorstw 
użyteczności publicznej i objętych listą tzw. przedsiębiorstw 
o podstawowym znaczeniu dla gospodarki narodowej /art.34/oras 
we wszystkich wypadkach kontrolować i oceniać jego pracę 
/art.52/; organ założycielski może również zawieszać dyrekto
ra w czynnościach w przypadku, gdy "dalsze pełnienie przez 
niego funkcji zagraża podstawowym interesom gospodarki naro
dowej" /art.56/, a także wstrzymywać wykonanie decyzji dyrek
tora "w razie stwierdzenia, że jest ona sprzeczna z prawem" 
/art. 55/. 
Komentarz! 

Jedli chodzi o punkt,"a", to jest te zapis umożliwiający 
administracji gospodarczej dowolne likwidowanie i reorganizo
wanie przedsiębiorstw. Interpretację tę potwierdza fakt, że w 
art. 2 3 likwidacja przedsiębiorstw nie została wyraźnie powis 
zana z wymienioną w art. 26 procedurą upadłościową. Należy 
zatem żądać, by w zapisie ustawy likwidacja przedsiębiorstw 
została jednoznacznie powiązana z procedurą upadłościową. 

Jeśli chodzi o punkt "b" /art.40 ust 2/, to tego typu za
pis nie zapewnia przedsiębiorstwu stabilnych warunków gospo
darowania. "Reorganizacja" przedsiębiorstw - plaja lat 70-tyc 
- jest dobrze znaną praktyką likwidowania oporów załóg i dy
rektorów. Reorganizacja wymuszona winna być wyraźnie powiąza
na z wyrokiem sądu powszechnego w procesie przeciwko niedoz
wolonym praktykom monopolistycznym. Wymaga to uchwalenir od
rębnej ustawy antymonopollstycznej. 

Jeśli chodzi o punkt "o" /art. 49 ust 2/, to stwierdzić 
należy, że jest to szczególnie niebezpieczny zapis, gdyż uni« 
możliwia przedsiębiorstwom swobodne kształtowanie profilu 
produkcji oraz czyni iluzorycznymi kompetencje samorządu w 
tym zakresie. Możliwość administracyjnych Ingerencji /i ob
strukcji/ uniemożliwi przedsiębiorstwom elastyczne reagowa
nie na potrzeby odbiorców, utrwala też. dotychczasowe pionowe, 
monopolistyczne struktury gospodarcze. 

Zapis ten, niezwykle groźny dla samorządu i reformy gospo
darczej, musf ulec zmianie i winien być również poddany pod 
referendum w celu unaocznienia załogom jego podstawowego zna
czenia. 

Odnośnie wskazanego w punkcie "d" art. 54 należy stwier- . 
dzić, że aczkolwiek jego zastosowanie ma być ograniczone do 
przypadków, gdy "jest to niezbędne ze względu na potrzeby 
obronne kraju /.../ klęski żywiołowej bądź /.../ wykonania zo 
Dowiązali międzynarodowych" - grozi on załamaniem reformie goi 
podarczej. W przypadku zakładów! podległych MON /art.5 ust.2/ 
którymi nie zarządza samorząd, a jego samodzielność jest ogra
niczona - zapis taki jest pozbawiony sensu. To samo dotyczy 
stanu klęski żywiołowej, gdy działalność przedsiębiorstw jest 
regulowana całkowicie odrębnymi przepisami. W przepisie tym 
chodzi głównie o prawo do narzucania zadań przedsiębiorstwom 
cywi lnym - i to bez gwarancji, że organ założycielski pokry
je straty wynikłe ze złamania planu własnego przedsiębiorstwa 
Utrzymanie tego przepisu oznaczałoby pozostawienie olbrzymiej 
czgści potencjału wytwórczego /np. przemysł surowcowo-wydobyw 

czy, stoczniowy/ w ramach systemu nakazowo-administracyjnugat 
Zamówienia obronne oraz produkcja związan* z wykonaniem umów 
międzynarodowych winna WJhodzić do planu przedsiębiorstw w dro 
dze normalnych umów, przy czym warunek pełnego pokrycia ewen
tualnych strat jest wystarczający, by zmusić przedsiębiorstwo 
do zaakceptowania takiej umowy /zasada niedyskryminacji rynku 
Zaznaczmy, że przeciwko krytykowanemu zapisowi wypowiedział 
się nawet w "Trybunie Ludu" /6 sierpnia 1981/ jeden z członkó 
rządowe} Komisji d/s Reformy Cospodarczej prof. J.lljżel. Zapi 
ten musi uleo zmianie i winien być poddany pod referendum. 

Odrębnej interpretacji wymaga sprawa powoływania 1 odwoły
wania dyrektora. Przekładając zapis art. 34 na prostą formułę 
otrzymujemy następującą sytuację: istnieją trzy rodzaje przed 
slębiorstw użyteczności publicznej, o podstawowym znaczeniu 
dla gospodarki i pozostałe /nie liczymy już wyłączeń zawartycl 
w art. 5 i 6/. W przedsiębiorstwach użyteczności publicznej 
oraz w przedsiębiorstwach o podstawowym znaczeniu dyrektora 
powołuje i odwołuje organ założycielski, radzie natomiast prz« 
•ługuje prawo niewiążącego sprzeciwu. W przedsiębiorstwach po 
zostałych dyrektora powołuje i odwołuje rada pracownicza, a 
niewiążący sprzeciw zgłosić może organ założycielski. Jednak 
w myśl art. 35 przedstawiciele rady pracowniczej stanowią 
mniejszość w powoływanej przez siebie Komisji Konkursowej -a 
zatem także w przedsiębiorstwach "pozostałych" prawo do powoł.5 
wania i odwoływania dyrektora przez radę pracowniazą jest w 
znacznej mierze iluzją. Ponadto w myśl art. 55 i 56 organ za
łożycielski dysponuje prawem zawieszania decyzji dyrektora,a 
tym samym 1 samorządu, "sprzecznej z prawem" oraz zawieszania 
dyrektora, gdy "dalsze pełnienia przez niego funkcji stanowi 
istotne naruszenie prawa lub zagraża podstawowym interesom gos 
podarki narodowej". Zgodnie z tymi przepisami organ założyć)'-1 

ski występuje w potrójnej roli: policji, prokuratury i sądu ^ 
j..„ r~..„....Ł. «««•.•»•« Ł,<jŁ»mui\.u jjmwiiogo opowiązu-

jąoego w naszym kraju. Zgodnie z decyzją Zjazdu, całość pras 
pisów dotyczących trybu powoływania 1 odwoływania dyrektora 
oraz składu Komisji Konkursowej należy poddać pod referendui 
Tej samej procedurze należy poddać zspisy dotyczące trybu 
sprawowania nadzoru przez organ założycielski /wskazane art. 
55 i 56/. 
8. Wyrażoną wyżej obawę dotyczącą dowolności działań organói 
założycielskich i administracji wzmacnia również brak ini
cjatywy ze strony rządu, co do potrzeby nowelizacji przepi
sów Kodeksu Cywilnego, tak by nie stały one w sprzeczności 
z zasadą samodzielności przedsiębiorstw. Brak taki jest 
szczególnie widoczny w rozdz. 14 ustawy /Przepisy szczegóło 
we i końcowe/. Chodzi zwłaszcza o art. 384 Kodeksu Cywilne
go "w świetle którego Rada Ministrów, bądź z jej upoważnie
nia inne naczelne organy administracji mogły ustalać ogólne 
warunki lub wzory umów między jednostkami gospodarki uspołe
cznionej . Na podstawie tej delegacji Rada Ministrów wydała 
dużą ilość aktów określających ogólne warunki umów, najczęś
ciej wraz z klauzulą, iż postanowienia umowne od nich odbie
gające są nieważne. Zasady te przekreśliły niekwestionowaną 
w prawie cywilnym zasadę wolności umów". /Zarząd Regionalny 
NSZZ "Solidarność" Ziemi Łódzkiej, Ustawa o socjalistycznycl 
przedsiębiorstwach: projekt, s. 4/. 
9. Poważne wątpliwości musi budzić również art. 60 ust.2 
oraz art.67 ust 4 dotyczące zrzeszeń obowiązkowych.stwier- I 
dzenia "w wyjątkowym przypadku" oraz "po zasięgnięciu opinii 
właściwych komisji sejmowych" to zbyt mało, by zabezpieczyć 
s.ę przed odradzaniem się i nawrotem pośrednich szczebli za
rządzania, tym bardziej, że art. 67 ust.4 zdradza wyraźną - ^ 
niechęć władz do likwidacji zjednoczeń. Należy przyjąć z a s a ^ 
dę /i poddać ją pod referendum/, że w przedsiębiorstwach ni< 
podlegających wyłączeniu spod ustawy /MON etc./ o przystąpić 
niu do zrzeszenia decyduje rada pracownicza, a Instytucja 
zrzeszeń obowiązkowych w stosunku do tej kategorii przedsię
biorstw nie ma racji bytu. 

Z problemem zrzeszeń wiąże się również problem dyrektora 
zrzeszenia, oraz składu rady zrzeszenia. W pierwszej kwesti 
ustawa przyjmuje procedurę analogiczną jak w przedsiębior
stwach o "podstawowym znaczeniu", t j . powoływanie dyrektora 
przez organ nadzorujący zrzeszenie. Co to jest "organ nadzo 
rujący zrzeszenie" -ustawa nie wyjaśnia. Można tylko przy
puszczać, że ministerstwo. Łatwo zatem dostrzec , że utrzym. 
na została w ten sposób cała hierarchiczna nadbudowa nad 
przedsiębiorstwami. Wystarczy, by przedsiębiorstwo znalazło 
się w zrzeszeniu dobrowolnym, prawo do ingerencji zyskuje 
nie tylko organ założycielski, ale również "organ nad orga
nem", t j . zwierzchnik służbowy organu założycielskiego. W 
przedsięblorscwie i zrzeszeniu dobrowolnym dyrektor otrzy
muj akt nominacji z rąk organu założycielskiego. Ponadto 
skład rady zroszenia nie jest regulowany przez zaintereaowa 
ne rady pracownicze; co najmniej 50% członków rady zrzesze
nia to dyrektorzy przedsiębiorstw /art. 63 ust 2/ mianowani 
w przedsiębiorstwach o "podstawowym znaczeniu" przez organ 
założycielski. Zgodnie z uchwałą Zjazdu należy domagać się 
zniesienia instytucji zrzeszeń obowiązkowych. Należy równiei 
znieść wszystkie przepisy umożliwiające ingerencję adminis
tracyjną za pośrednictwem zrzeszeń dobrowolnych, a wybór dy 
rektora zrzeszenia pozostawić w gestii zaintej;esowąnych rad 
pracowniczych. eUiii **UMY »• i. 001 
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